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DAMES EN HEREN,

Het verslag over de bespreking van de begrotingsartikelen
die tot de bevoegdheid van de Commissie voor Huisvesting,
Ruimtelijke Ordening en Landinrichting behoren omvat twee
delen :

Huisvesting en Ruimtelijke Ordening

Deze materie behoort tot de bevoegdheid van de heer L.
Waltniel, Gemeenschapsminister van Ruimtelijke Ordening
en Huisvesting en omvat de ruimtelijke ordening, de monu-
menten en landschappen en de huisvesting.

Landinrichting
Deze materie behoort onder meer tot de bevoegdheid van

de heer T. Kelchtermans, Gemeenschapsminister van Leef-
milieu, Natuurbehoud en Landinrichting.

A. HUISVESTING EN RUIMTELIJKE ORDENING

1. ALGEMENE INLEIDING BIJ DE BEGROTING 1990
DOOR DE GEMEENSCHAPSMINISTER VAN RUIM-

TELIJKE ORDENING EN HUISVESTING

De ontwerp-begroting, zoals ze nu voorligt, en zoals ook
uit mijn latere uiteenzetting zal blijken, voorziet in een stij-
ging van de globale betalingskredieten onder mijn bevoegd-
heid ten belope van 18,73  procent in vergelijking met de
initiële begrotingscijfers 1989.

In cijfers betekent dit een stijging van 2.350,2 miljoen
frank.

Wanneer men echter dit verschil nader gaat bekijken, blijkt
dadelijk dat deze verhoging zich quasi uitsluitend situeert in
de sector Huisvesting, met name in de verhoging van de
interest- en kapitaalaflossingen die ingeschreven dienden te
worden voor de sociale huisvestingsmaatschappijen.

Tevens werd een extra inspanning geleverd om de prefi-
nanciering van de bouw-, koop- en saneringspremies verder
af te bouwen, maar zoals u weet, vergt dit ook de verhoogde
inschrijving van gebudgetteerde kredieten, met een direkte
weerslag op de begroting.

De beleidskredieten echter, die mij spaarzaam werden toe-
gemeten, daalden daarentegen met 4.251,6  miljoen frank, of
met 26,4  procent ten opzichte van de begroting 1989 initieel.
Ook hier bevindt de grootste verschuiving zich in de Huisves-
tingssector, en wel in de vastleggingsmachtigingen van de
huisvestingsmaatschappijen.

Inderdaad werden deze afgebouwd, zoals reeds met de
vrijgave van het Investeringsprogramma 1989 gebeurde, met
maar liefst 1.238 miljoen frank.

De prefinancieringsmachtiging, ten belope van 3 miljard
frank in 1989, werd afgebouwd met 1,4  miljard.

Er zijn natuurlijk nog andere, kredietmatig minder ,,be-
langrijke” verschuivingen gebeurd, maar daar kan ik u beter
straks meer specifiek over onderhouden.

Belangrijk vond ik om vooreerst aan te duiden dat de
stijging van betalingskredieten mij geenszins meer ruimte
geeft, vermits het hier bijna uitsluitend gaat om de afbetalin-
gen van interest- en kapitaalslasten, en dat langs de andere
kant de beleidsruimte die me is toegemeten, sterk wordt
ingeperkt.
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II. HUISVESTING (Programma 78)

1. Inleidende Uiteenzetting van de heer L. Waltniel,
Gemeenschapsminister van Ruimtelijke Ordening

en Huisvesting

Vooreerst zullen een aantal feiten en initiatieven van het
voorbije jaar onder de loep worden genomen.

Voornaamste aandachtpunten zijn hier :
- de langzame geboorte van een nieuwe Vlaamse Huisves-

tingsinstelling ;
- een aantal middelen om de woningproduktie te pro-

grammeren (Woonbehoeftenstudie)
- een aanzet tot de bestrijding van de verkrotting door

acties in de zogenaamde woonnoodgebieden (reglemente-
ring, gecoördineerde bouwprojecten, studie van de leeg-
stand).

- verschaffen van voorlichting en vorming op alle beleids-
vlakken. Concreet betekent dit het verder opleiden van ge-
meentelijke huisvestingsambtenaren en de verspreiding van
informatie over huisvesting zowel naar de beleidsverantwoor-
delijken  als naar de bewoners zelf.

Hiervoor werden diverse media gebruikt (publikaties, vi-
deo, TV)

Naar de toekomst toe worden enkele duidelijke opties
naar voren geschoven.

De beperkte middelen, waarmee de sector ook in de nabije
toekomst zal moeten leren leven, laten inderdaad niet toe
op alle domeinen strijd te voeren.

Aandacht zal in eerste instantie uitgaan naar het vergroten
van de efficiëntie van de beleidvoering.

In concreto wordt hierbij gedacht aan de harmonisering
van de reglementering, de alternatieve financiering en het
uitbouwen van meerjarenprogramma’s inzake sociale huis-
vesting.

Inhoudelijk zullen vooral drie beleidsdomeinen in de kijker
gesteld worden :

1° de huursector : bijzondere aandacht moet gewijd worden
aan de kansarme woningzoekenden ;

2° de sanering en inbreiding : om de sanering op kruissnel-
heid te brengen, wordt gewerkt aan de Kwaliteitsenquête
1990, selectieve tegemoetkomingen in woonnoodgebieden,
de uitvoeringsbesluiten van het decreet Breyne-Buchmann.
Inbreiding moet ingeburgerd geraken ook in het sociale huis-
vestingssegment : het is met sanering de enige kans om onze
kernen leefbaar te houden.

3° de beheersing van de bouwkost  : op diverse manieren
moet verder gezocht worden naar methoden om de sociale
woningen betaalbaar te houden : dat vereist onderzoek (kwa-
liteitslabels) maar ook actie (toepassing van het prestatiebe-
stek, Architectuurwedstrijden e.a.).
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HOOFDSTUK 1

BELEIDSREALISATIES 1989

1.1. Herstructurering van huisvestingsinstellingen

In het kader van de regionalisatie van het huisvestingsbe-
leid en het uitbouwen van eigen structuren werd door het
decreet van 21 december 1988 met ingang van 1 januari 1989
de Vlaamse Huisvestingsmaatschappij afgekort ,,VHM” op-
gericht.

Op 21 december 1988 werden eveneens de statuten van
de maatschappij door de Vlaamse Executieve goedgekeurd
en op 29 december 1988 werd de oprichtingsakte voor de
notaris verleden.

Bij besluit van de Vlaamse Executieve van 1 maart 1989
werden -de voorzitter, de ondervoorzitter en de leden van de
raad van bestuur van de Vlaamse Huisvestingsmaatschappij
benoemd en op 16 juni 1989 plechtig geïnstalleerd.

De personeelsformatie werd vastgesteld op 23 december
1988.

1.2. Strijd tegen de verkommering van het patrimonium

Een der krachtlijnen van het huisvestingsbeleid is de her-
waardering van het bestaande woningpatrimonium en de
woonomgeving.

1.2.1. Sanering

De aandacht gaat thans vooral uit naar de benutting van
de bestaande woningvoorraad door het voeren van een actief
saneringsbeleid.

 Ingevolge het instellen van een prioriteitsorde en maxi-
mumprijzen voor de uit te voeren werken, door het besluit
van de Vlaamse Executieve van 7 september 1988 en de
omzendbrief van 14 oktober 1988 werd de huisvestingspremie
voor de sanering beter op zijn doel afgestemd.

Een studie met betrekking tot de automatisering van de
onderzoeken ter plaatse (REVA of renovatie-evaluatie me-
thode) werd zopas beëindigd.

1.2.2. Huurcompensatie

Het stelsel der huurcompensatie is een geschikt middel om
leegstaande panden opnieuw bewoonbaar en bruikbaar te
maken en is aldus een belangrijk instrument in de strijd tegen
de verkrotting en leegstand.

Om het stelsel efficiënter te maken werd door de besluiten
van de Vlaamse Executieve van 14 september en 14 decem-
ber 1988 het stelsel uitgebreid tot niet-residentiële gebouwen.

In totaal werden in 1989 reeds 6 dossiers ingediend met
betrekking tot 173 woningen.

1.2.3. Woonnoodgebieden

De woonnoodgebieden hebben vooral betrekking op ge-
bieden met een hoge concentratie van verouderde en verkrot-
te woningen, zoals bijvoorbeeld de 19e eeuwse gordel in
Gent en sommige buurten in Antwerpen.

De studie van de Administratie voor Huisvesting ,,Gent
Woonnoodgebied. Programma voor de revalorisatie van de
Leegstand” heeft dit duidelijk aangetoond.
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De herstrukturering van de Kempische Steenkoolmijnen
veroorzaakte ook een aantal problemen op het niveau van
de huisvesting.

Op 24 november 1988 heeft de Vlaamse Raad een decreet
goedgekeurd dat het recht van mijnwerkers en ex-mijnwer-
kers op goedkope leningen tot 1 juli 1989 veilig stelt.

Op 20 juni 1989 besliste de Vlaamse Executieve deze li-
mietdatum te brengen op 1 januari 1997.

Op het vlak van de renovatie van de mijncités werd een
globaal plan uitgewerkt, dat bestaat uit diverse soorten van
maatregelen, die allen kaderen binnen de thans bestaande
werkvormen en procedures van het huisvestingsbeleid.

1.2.4. Kwaliteit van de leegstand

Bij de herwaardering van de bestaande woningvoorraad is
het van groot belang voorafgaandelijk de toestand van de
verkrotte woningen, vooral leegstaande woningen vast te
stellen.

Mijn Administratie voor Huisvesting heeft daarom recen-
telijk een onderzoek uitgevoerd in 7 steden en gemeenten
van het Vlaamse Gewest, waaronder de stad Gent, waarbij
niet enkel het aantal leegstaande panden werd bepaald, maar
vooral de kwaliteit van deze panden en hun bruikbaarheid
voor bewoning.

De onderstaande
leegstand weer :

tabel geeft per stad of gemeente de totale

Heers : 54
Heuvelland : 172
Izegem : 391
Tongeren : 433
Tienen : 618
Mechelen : 1.043
Gent : 5.201

1.25. Het decreet Breyne-Buchmann

Door het nieuwe decreet BREYNE-BUCHMANN van 5
juli 1989 worden de huidige mogelijkheden van de Huisves-
tingscode inzake uitrusting van terreinen voor sociale wo-
ningbouw en inzake sanering van het woningbestand en de
herwaardering van achtergebleven kernen geheroriënteerd
naar een meer op kleinschalige projekten gerichte inbrei-
dingspolitiek, zoals verwoord in het Vlaams Regeerprogram-
ma.

Bovendien worden de mogelijkheden van alternatieve fi-
nanciering verruimd in functie van het vinden van oplossin-
gen voor de bijzondere huisvestingsnoden in de woonnoodge-
bieden.

Ook wordt een nauwere band gelegd tussen de woningin-
frastructuur en de gezondmaking van woonkernen. De nodi-
ge uitvoeringsbesluiten zullen zo spoedig mogelijk ter goed-
keuring aan de Vlaamse Executieve worden voorgelegd.

1.3. Aanzet tot programmatie van de woningbouw
Het afgelopen jaar ging veel aandacht naar de oordeelkun-

dige programmatie van de - sociale - huisvesting.

1.3.1. Onderzoek naar de woonbehoeften

De Administratie voor Huisvesting legt nu de laatste hand
aan een raming naar de woonbehoeften in Vlaanderen voor
de periodes 1990-95 en 1995-2000.
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Ze steunt hiervoor op de meest recente gegevens op demo-
grafisch vlak (NIS-bevolkingsvooruitzichten 1988-2040 en cij-
fers van het Rijksregister) evenals op het vlak van de wonin-
gen (Administratie van Financiën - Hoofdbestuur van het
Kadaster).

Uit de globale woonbehoeftenraming komen nu reeds vol-
gende cijfers naar voor :

Periode Vernieuwbouw Te saneren Bijkomende
nieuwbouw

1990-95 36.497 93.217 50.659
1995-2000 36.145 93.216 24.726

Deze behoeften worden gelijkaardig over 10 jaar gespreid.

De studie zal daarnaast ook gegevens over de sociale
woonbehoeften, bevatten.

1.3.2. Toetsing van de investeringsprogramma’s sociale
huisvesting

De omzendbrief van 24 februari 1989 schrijft voor dat de
investeringprogramma’s van NLM, NMH, en V.W. Fonds
op jaarbasis aan de Administratie (Bestuur Woonbeleid)
voorgelegd worden.

Dit Bestuur verstrekt advies aan de Minister over deze
programma’s onder meer aan de hand van de woonbehoef-
ten, de aan/afwezigheid van infrastructuur en de inbreidings-
gerichtheid der projecten.

1.3.3. Dossiers inzake infrastructuurwerken

Infrastructuurvoorzieningen voor projecten ,,sociale woon-
wijken en sociale verkavelingen, waarvoor subsidies in het
raam van artikel 80 van de Huisvestingscode mogelijk zijn”,
worden beoordeeld vanuit een aantal criteria : de woonbe-
hoeften, de aanwezigheid of afwezigheid van infrastructuur,
het inbreidingskarakter, het aanbod van sociale woningen
respectievelijk uitgeruste percelen in de betrokken gemeente
of in de omliggende gemeenten, de vaststellingen van onder-
zoek ter plaatse.

Op dit ogenblik zijn voor het Vlaams Gewest 188 dossiers
in behandeling voor aanbesteding en vastlegging.

1.4. De huisvestingsopdracht van de gemeenten

1.4.1. Infodagen voor gemeentelijke mandatarissen

Een dergelijk initiatief heeft tot doel de samenwerking
tussen gemeentelijke beleidsverantwoordelij ken te bevorde-
ren, en meer in het bijzonder hen te motiveren om een
gemeentelijk huisvestingsambtenaar op te leiden of een huis-
vestingsdienst uit te bouwen.

De Administratie heeft op 16 juni 1989 een eerste studie-
dag ingericht in Antwerpen (Malle) in samenwerking met de
Provinciale Werkgroep Huisvesting en een soortgelijk Lim-
burgs initiatief wordt voorbereid.

1.4.2. Cursussen voor huisvestingsambtenaren

Sedert 1987 verzorgt de Administratie in samenwerking
met de Provinciebesturen, cursussen voor gemeentelijke
huisvestingsambtenaren en -consulenten.
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Deze worden gedurende een week vertrouwd gemaakt met
de diverse facetten van woonbeleid (premies, leningen, fisca-
liteit, sociale woningbouw e.d.)

De bedoeling hiervan is meervoudig : zorgen dat de bur-
gers in hun eigen gemeenten terecht kunnen met hun vragen,
signalen opvangen vanuit de gemeenten over huisvestings-
problemen en hulp bieden bij het uitvoeren van controles
inzake premiedossiers.

Op dit ogenblik beschikken 80 procent van de 308 Vlaamse
gemeenten, over minstens één gebrevetteerd huisvestings-
ambtenaar (slechts Brabant en O.-Vlaanderen moeten nog
een inspanning doen.)

1.5. Informatieverspreiding
Het is uitermate belangrijk dat de beleidsmaatregelen in

het kader van de openheid van bestuur aan de burger worden
kenbaar gemaakt.

1.5.1. TV Ree ks-Huizen Kijken

In de loop van 1988 werd in opdracht van de BRT door
de firma M uit Gent een reeks van 10 televisieprogram-
ma’s gemaakt over de algemene problematiek van bouwen
en verbouwen van woningen. In 1989 werd deze eerste reeks
verlengd met een nieuwe serie van 20 programma’s over de
verschillende deelaspecten van bouwen en wonen. Deze pro-
gramma’s hebben als doel een zo breed mogelijk publiek
alert te maken voor alles wat met bouwen en wonen samen-
hangt.

1.5.2. Videocassette - Bouwwijzer 1989

De Cinévideogroep uit Antwerpen heeft met sponsoring
van een privé-kredietinstelling begin 1989 een videocassette
op de markt gebracht over bouwen, verbouwen en saneren,
waaraan de Administratie voor Huisvesting haar medewer-
king heeft verleend voor wat betreft de documentatie inzake
de reglementering van de premies.

Wegens het goed onthaal en het succes van deze cassette
wenst de Cinévideogroep voor 1990 een nieuwe versie van
de Bouwwijzer op de markt te brengen.

1.5.3. Brochures

De Administratie voor Huisvesting heeft sedert enkele ja-
ren belangrijke inspanningen geleverd om door middel van
publikaties de diverse reglementeringen beter kenbaar te ma-
ken aan het groot publiek.

De voornaamste brochures zijn :

- Beter Wonen in het Vlaamse Gewest

- Wetgeving en Reglementering

- De Huisvestingscode in het Vlaamse Gewest

- De Informatieverspreiding

De Reglementering
de Particulieren.

betreffende Premies en toelagen

- De Reglementering
Vlaamse Gewest

van het Sociale Huurstelsel in het

- de Reglementering
waarborg

betreffende Leningen met Gewest-

- De Reglementering betreffende de toelagen in de Open-
bare sektor
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- Huisvestingspremie voor het Bouwen of Kopen van een
woning in de Privé-sektor
- Huisvestingspremie voor het Saneren van een Woning.

Deze inspanningen zullen in de toekomst worden voortge-
zet.

1.5.4. Infokrant

In uitvoering van de vroegere bevoegdheden van het Na-
tionaal Instituut voor de Huisvesting is de Administratie voor
Huisvesting thans gestart met de uitgave van een Infokrant,
waarin de verschillende facetten van de sociale huisvestings-
politiek en de aktiviteiten van de Administratie voor Huisves-
ting worden toegelicht.

De nieuwe Infokrant wordt in een eerste faze zesmaande-
lijks gepubliceerd en omvat ook enkele vaste rubrieken over
wetgeving, reglementering en onderzoeksresultaten.

Deze krant richt zich specifiek naar alle personen, besturen
en instellingen, die rechtstreeks of onrechtstreeks bij de so-
ciale huisvesting zijn betrokken.

HOOFDSTUK II

BELEIDSOPTIES

2.1. Efficiëntie toekenning van de huisvestingstussenkom-
sten

De beperkte financiële middelen dwingen de overheid tot
selectiviteit in haar keuze van beleidsbeslissingen.

Op het vlak van de tussenkomsten zal, buiten de voorrang
aan de meest kwetsbare groepen van grote gezinnen, bejaar-
dèn en gehandicapten, meer aandacht besteed worden aan
de specifieke huisvestingsproblemen van achtergebleven ge-
bieden of de zogenaamde woonnoodgebieden.

2.1.1. Coördinatie van de wetgeving en reglementering

De huidige nog nationale huisvestingscode is erg onover-
zichtelijk en onduidelijk.

De Administratie voor Huisvesting heeft in eerste instantie
in brochurevorm een officieuze coördinatie gemaakt van die
bepalingen die in het Vlaamse Gewest thans van toepassing
zijn.

Deze officieuze coördinatie moet evenwel worden omgezet
in officiële coördinatie. De nodige voorbereidingen voor een
dergelijke coördinatie zijn reeds getroffen. Daarenboven zal
op basis van de conclusies van de studiedagen ingericht door
de provinciale werkgroep van Antwerpen een nieuwe Vlaam-
se Huisvestingscode worden opgesteld, die de weergave moet
zijn van een nieuwe maatschappelijke visie op het sociaal
huisvestingsbeleid.

2.1.2. Versnelde procedures van de reglementeringen

Om efficiënt te zijn moeten de premies zo spoedig mogelijk
worden uitbetaald.

Bij de sanering kan de procedure versneld worden door
automatisatie van de kontrole ter plaatse (REVA-methode),
aankoop van micro-computers voor de controleurs) en vast-
stelling van de kostprijs der werken op grond van ramingen
gebaseerd op forfaitaire kostprijzen. In dit geval kan de pre-
mie uitbetaald worden.
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2.2. Alternatieve financiering
Voor de huisvestingspremie en de programma’s van de

bouwmaatschappijen worden de uitgaven geprefinancierd
door leningen.

Voor de huisvestingspremies wordt verder gegaan met de
afbouw van de prefinanciering door rechtstreekse kredieten.
Voor de bouwmaatschappijen kan een mogelijke oplossing
liggen in de inbreng van privékapitaal in de sociale huisves-
tingssektor.

De onderhandelingen met de kredietinstellingen zullen
worden verder gezet met het oog op de uitbouw van een
stelsel waarbij door samenwerking van privékredietinstellin-
gen (inbreng van kapitaal) en de overheid (verlenen van
toelagen of compensatie) de bouw van sociale woningen ver-
der kan worden verzekerd. In Antwerpen en Gent wordt
gedacht aan pilootprojecten. In Beringen  worden met mede-
werking van K S  50 woningen opgericht ter vervanging van
duplex woningen van de mijncité.

2.3. Meer huurwoningen voor de kansarmen
Heel wat mensen zijn niet in staat om een plaats te bemach-

tigen op de eigendomsmarkt noch op de private huurmarkt.
De sociale huursektor moet daarom op dit gebied een bijzon-
dere inspanning kunnen leveren.

2.3.1. Voldoende aanbod van sociale huurwoningen

Aangezien de kredieten voor de NMH momenteel erg
beperkt zijn, moeten ze zo selectief mogelijk verdeeld wor-
den :

- voorrang voor
woonnoodgebieden

projecten in kansarme volksbuurten en

- renovatie
monium.

van de oudste woningen van het eigen patri-

Daarenboven wordt gezocht naar formules voor samen-
werking tussen particuliere investeerders en sociale bouw-
maatschappijen. Onder meer zouden particuliere beleggers
kunnen aangemoedigd worden om goedkope woningen op
te richten en deze te verhuren aan sociale bouwmaatschappij-
en.

2.3.2. Het sociaal huurprijssysteem (B.V.E. van 12 okto-
ber 1988) moet geëvalueerd worden met het oog op de ma-
ximale toegankelijkheid voor de minst bedeelde huurders-
groepen.

2.3.3. Verhuis-, huur- en installatietoelagen

Het systeem van de huurtoelagen ten voordele van ex-krot-
bewoners en bejaarden (Koninklijke besluiten van 9 augustus
1976) moet socialer worden. De beperking van deze toelage
in de tijd (6 jaar) moet versoepeld worden.

2.4. Voorrang voor sanering en inbreiding
Dat de aandacht van de huisvestingsverantwoordelijken

prioritair uitgaat naar de modernisering van de bestaande
woningvoorraad en de herleving van de woonkernen is niet
alleen toe te schrijven aan onze budgettaire problemen : het
is ook een internationaal erkend verschijnsel.

2.4.1. Kwaliteitsenquête in het Vlaams Gewest 1990-91

In navolging van de enquêtes die door het voormalig Na-
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tionaal Instituut voor de Huisvesting 10 jaarlijks uitgevoerd
werden, zal de Administratie in 1990-1991 een peilingsen-
quête naar de kwaliteit van de woningvoorraad organiseren.

Ze zal op arrondissementeel vlak representatief zijn enbij-
gevolg ca. 24.000 woningen omvatten.

Een stuurgroep zal het onderzoek voorbereiden.

Deze enquête moet toelaten de kankerplekken in de wo-
ningvoorraad te lokaliseren, de woonbehoeftenramingen bij
te sturen en in het algemeen de beleidsinitiatieven zo oor-
deelkundig en selectief mogelijk te oriënteren.

2.4.2. Heroriëntering van de sociale woningbouw
- De investeringsprogramma’s van de openbare bouwsec-

tor moeten een duidelijk ,,vernieuwbouw-accent” verkrijgen
door meer plaats in te ruimen voor huurcompensatieprojec-
ten, projecten met toepassing van artikel 94 van de Huisves-
tingscode en renovatie van het eigen patrimonium.

- Inbreidingsprojecten -  zowel nieuwbouw als vervan-
ging van gesloopte woningen - zullen voorrang krijgen op
uitbreidingsprojecten (zeker ingeval daarvoor nog geen infra-
structuur voorzien was).

2.4.3. Gerichte acties in de woonnoodgebieden

Het is duidelijk dat de strijd tegen de verloedering van ons
woningbestand bij voorrang moet gevoerd worden in die
gebieden met de hoogste concentratie van problemen, de
zogenaamde woonnoodgebieden.

De afbakening van de woonnoodgebieden zal door de Ad-
ministratie voorbereid worden :

Binnen de woonnoodgebieden zullen een aantal concrete
acties ondernomen worden.

Onder meer wordt gedacht aan :

- het stimuleren van de toepassing van het huurcompen-
satiestelsel door de openbare bouwmaatschappijen ;

- het invoeren van steunmaatregelen bij aankoop van
woningen en grondig te saneren woningen ;

2.4.4. Uitvoeringsbesluiten van het decreet BREYNE-
BUCHMANN van 5 juli 1989

Zoals reeds aangehaald zullen de uitvoeringsbesluiten dui-
delijker gericht worden op het realiseren van sociale huisves-
ting in bestaande woonkernen.

De mogelijkheden tot subsidiëring van slopings- en sane-
ringsoperaties in verkrottende en onoordeelkundige inge-
plante wij ken worden verruimd.

Het is de bedoeling in de besluiten meer gestalte te geven
aan de beleidsopties inzake inbreiding, opgenomen in het
Vlaams Regeerakkoord.

De sloping van verkrotte woningen wordt in elk geval
gekoppeld aan sociale huisvesting door het verruimen van
de verplichting tot wederopbouw van woningen of het verwe-
zenlijken van uitrustingen van gemeenschappelijk belang
voor een groep van woningen.

2.5. Kostprijsbeheersing in de sociale woningbouw
De stijging van de bouwkost  is naast de schaarste aan

overheidsgeld de voornaamste reden voor het stremmen van
de activiteit in de sociale bouwsector.
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Het bouwen van betaalbare woningen met een
bare kwaliteit is een must.

aanvaard-

De hiernavolgende initiatieven moeten hiertoe bijdragen.

25.1. De toepassing
woningbouw

van het prestatiebestek in de sociale

Dat bestek zal via twee pilootprojecten - één met de
NMH in Gent en één met de NLM in Gits - nog dit jaar
,,gepromoot” worden en de Nationale Confederatie van het
Bouwbedrijf lanceert een sensibiliseringscampagne terzake
naar de aannemerswereld toe.

2.5.2. De formule van de zogenaamde ,,Kijkdorpen”

Dit initiatief van de openbare bouwmaatschappijen en de
privé-sector is in wezen bedoeld om de particuliere onderne-
mers ertoe over te halen betaalbare woningen te bouwen
voor een minder kapitaalkrachtig publiek. In Stene, Aalbeke
en Rumst wordt hen daartoe grond ter beschikking gesteld
en worden geïnteresseerde kopers gesensibiliseerd. In de
kijkdorpen wordt overigens het prestatiebestek eveneens uit-
getest.

2.5.3. De Architectuurwedstrijden beogen hetzelfde doel
namelijk ontwerpers belonen die eigentijdse maar betaalbare
sociale woningen creëren (beneden de 2 miljoen frank).

In 1990 zal de Wedstrijd in het bijzonder op de belangrijke
doelgroep van de bejaarden gericht zijn.

2.5.4. Kwaliteitsprofielen (kwaliteitslabels)

Een evenwichtige prijs-kwaliteit verhouding kan onder-
meer bepaald worden door de methode der kwaliteitsprofie-
len.

Deze methode die reeds in Nederland, Frankrijk, Dene-
marken en Zwitserland opgang maakte bestaat erin woningen
en woonomgevingen in typologieën onder te brengen in func-
tie van een aantal kwaliteits- en comfortcriteria (kwaliteit
van de ruwbouw, afwerkingsgraad, oppervlakte en uitrusting,
gemeenschapsvoorzieningen enzovoort).

Aan de hand van deze typologieën kan niet alleen de
kwaliteit van de woningvoorraad maar ook de verkoopwaar-
de, het huurprijspeil, de aard van de uit te voeren sanerings-
werken en zelfs de locatiekeuze van de woningen bepaald
worden.

Eerlang zal een onderzoeksopdracht aan een gespeciali-
seerde instelling toegekend worden om een soortgelijke me-
thode uit te werken, aangepast aan onze Vlaamse woonsitua-
tie.

2.6. Meerjarenprogramma’s
Om tijdig de vereiste budgettaire middelen te voorzienen

om de infrastructuur- en bouwwerken efficiënt te kunnen
plannen is een meerjarenprogrammatie voor de sociale sector
(woonwijken, sociale verkavelingen) zeer wenselijk.

Een 3 jarige planperiode is als optimaal te bestempelen.
De programmatie moet soepel zijn dit wil zeggen berekend
op aanpassingen tijdens de planperiode : een jaarlijkse bij-
werking is daarom aangewezen.

De programmatie moet rekening houden met de woonbe-
hoeftenramingen, de aanwezigheid van uitgeruste wegen, het
aanbod aan beschikbare onbebouwde percelen, eigendom
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van openbare besturen, ruimtelijke en stedebouwkundige
overwegingen, de evolutie van de ouderdom en kwaliteit van
het park, bestaand aanbod van sociale woningen enzovoort.

2.7. Uitbouw huisvestingsdatabank
Ter ondersteuning van het huisvestingsbeleid moet men

kunnen beschikken over de nodige gegevens en concreet
cijfermateriaal.

In die optiek heeft de Administratie voor Huisvesting nood
aan een beter uitgebouwde automatiseringsstruktuur voor
het organiseren van enquêtes en het uitbouwen van een huis-
vestingsdatabank.

Buiten het statistisch verwerken van enquêtegegevens
wordt de mogelijkheid onderzocht voor de opbouw van een
geïntegreerde gegevensbank omtrent de huisvestingssituatie
in het gehele Vlaamse Gewest. Het is de uiteindelijke bedoe-
ling te komen tot een gegevensbestand per gemeente waarin
een aantal algemene, bouwtechnische en socio-ekonomische
gegevens worden verzameld en gestruktureerd.

2. Bespreking

- Beleidsmiddelen

Een lid stelt voor dat slechts 80 procent
ringsprogramma 1989 wordt vrijgegeven.

van het investe-

Zal dit ook zo zijn voor 1990, bij een reeds sterk afgeslank-
te begroting ? Kan de Minister waarborgen dat het investe-
ringsprogramma 1990 volledig wordt vrijgegeven ?

De Gemeenschapsminister verstrekt volgend antwoord.

Het investeringsprogramma voor de NMH werd slechts
vrijgegeven voor 94,50  procent, dat van de NLM voor 84,45
procent, terwijl het investeringsprogramma voor het Vlaams
Woningfonds beperkt bleef tot 80,50  procent.

In globo betekent dit een vrijgave ten belope van 84,97
procent van het initiële investeringsprogramma 1989.

Het programma 1990 werd op dezelfde basis samengesteld,
en tijdens de bilaterale onderhandelingen werd klaar en dui-
delijk gesteld door de vertegenwoordigers van het kabinet
van de Gemeenschapsminister van Financiën en Begroting,
dat het volledige programma 1990 zou worden vrijgegeven.

Waarborgen voor de volledige vrijgave van het investe-
ringsprogramma 1990 kunnen enkel gegeven worden door
de Gemeenschapsminister van Financiën en Begroting, die
de eventuele vrijgave ervan ter goedkeuring voorlegt aan de
Vlaamse Executieve.

Er is enerzijds een enorme nood aan huurwoningen, aldus
een lid en anderzijds dient het patrimonium gevrijwaard te
worden. De kredieten moeten naar omhoog, zoniet  zal men
op middellange termijn voor onoverbrugbare problemen ko-
men te staan, vooral inzake het onderhoud van het patrimo-
nium. Er dreigt kapitaalvernietiging op te treden. Binnen de
begroting moeten de beleidskredieten verschoven worden
naar betalingskredieten.

De Gemeenschapsminister is van oordeel dat de gegrond-
heid van deze stelling tenvolle  wordt bijgetreden door de
VHM. In een brief van de Vlaamse Huisvestingsmaatschappij
aan de Vlaamse Executieve en de leden van de Commissie
Huisvesting van de Vlaamse Raad heeft de Raad van Bestuur
van de VHM heftig geprotesteerd tegen de ontoereikendheid
van het investeringsprogramma voor 1990, vooral met be-
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trekking tot de huursector. Dat programma voorziet - zoals
u weet - een bedrag van 1 miljard 890 miljoen maar uit een
behoeftenenquête van de NMH bij haar erkende vennoot-
schappen blijkt dat voor de eerstvolgende drie jaar, jaarlijks
ongeveer 15 miljard nodig is om aan de vraag naar huurwo-
ningen te voldoen en om de noodzakelijke renovatiewerken
te realiseren.

Bij dergelijke begrotingsinperking dient men rekening te
houden met de echte behoeftigen, verklaart een lid. Daarom
dringen zich de volgende maatregelen op :

- het grondig herdenken van de premies ;

- de nadruk moet verlegd worden van de eigendomsver-
werving naar de verhuur (bouwen huurwoningen, instellen
huurtoelagen . . .). Deze optie moet in de begroting beter tot
uiting komen.

Het is evident dat bij beperking van de budgettaire midde-
len de beschikbare kredieten zo efficiënt mogelijk moeten
aangewend worden, aldus de Gemeenschapsminister.

Een verschuiving van kredieten van de ene sektor naar
een andere, zoals bijvoorbeeld van eigendomsverwerving
naar de huursektor moet blijken uit een behoeftenonderzoek,
de vraag naar nieuwe sociale woningen en de vraag naar
sociale huurwoningen, die onder andere blijken uit de wacht-
lijsten bij de erkende bouwmaatschappijen.

Op de vraag hoe de kredieten 1990 van de VHM verdeeld
worden over de programma’s voor huurwoningen (ex-NMH)
en de programma’s voor eigendomsverwerving (ex-NLM)
antwoordt de Gemeenschapsminister het volgende.

Aangezien de VHM nog niet operationeel is werden voor
1990 nog afzonderlijke investeringsprogramma’s vastgesteld
voor de NMH en NLM. Bij de NMH gaan de kredieten zoals
voorheen praktisch uitsluitend naar huurwoningen. Bij de
NLM gaan de kredieten zoals gebruikelijk voor 40 procent
naar individuele leningen en voor 60 procent naar koopwo-
ningen in groepsbouw .

De vermindering van de reële investeringsmogelijkheden
inzake sociale huisvesting is op zijn minst verrassend, stelt
een lid. En dit op een ogenblik dat :

- de huisvesting aanzien wordt als een van de prioritaire
beleidssectoren bij de oplossing van de specifieke problemen
van sommige kansarme bevolkingsgroepen (onder meer de
migranten) ;

- bij decreet een aantal nieuwe initiatieven
ring en renovatie mogelijk werden gemaakt ;

inzake sane-

in
- het dringend karakter van de huisvestingsproblematiek
sommige zogenaamde woonnoodgebieden, erkend wordt ;

- de problematiek van de renovatie van het eigen patri-
monium van de huisvestingsmaatschappijen acuut wordt.

De Gemeenschapsminister verklaart samen met het lid de
vermindering van de reële investeringsmogelijkheden inzake
sociale huisvesting te betreuren. Hij is het volkomen met
hem eens dat de sociale huisvesting een van de prioritaire
beleidssectoren is wegens de specifieke noden van bepaalde
bevolkingsgroepen, de nieuwe initiatieven inzake sanering
en renovatie, de problematiek van de woonnoodgebieden en
van de noodzaak het eigen patrimonium van de bouwmaat-
schappijen in stand te houden.

De verlaging van de investeringskredieten werd in de
schoot van de Executieve beslist in het kader van de besnoei-
ingsoperaties die noodzakelijk waren ingevolge de algemene
begrotingstoestand.
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- Vlaamse Huisvestingsmaatschappij

Een lid stelt dat de VHM wel een zeer langzame geboorte
kent. Men staat nog even ver als 2 jaar geleden. Er zijn nog
altijd weinig of geen bevoegdheden toegekend aan de VHM.
Hoe denkt de Minister de VHM werkelijk operationeel te
maken ?

De Gemeenschapsminister bevestigt dat de VHM nog niet
operationeel is. Dit kan slechts gebeuren nadat de nodige
werkingsmiddelen en het personeel zijn overgedragen.

Deze overdracht kan alleen plaats hebben nadat een ver-
deling is gebeurd inzonderheid van de lasten van het verle-
den. Het is algemeen geweten dat dit initiatief behoort tot
de taak van de Nationale Regering, die een Koninklijk Be-
sluit moet nemen tot regeling van de overdracht van de
bevoegdheden, personeel en middelen naar de in december
1988 opgerichte Vlaamse Huisvestingsmaatschappij.

- Erkende bouwmaatschappijen en hun werking

Wat de herstructurering van de huisvestingsinstellingen be-
treft vernam een lid graag wat de stand van zaken is betref-
fende het besluit houdende het algemeen reglement tot er-
kenning van sociale bouwmaatschappijen.

Een tweede vraag betreft de plaats van de erkende ven-
nootschappen, na de regionalisering van de NMH en NLM ?
In concreto, wordt er gedacht aan - een herschikking van
de werkgebieden, - een rationalisatie, - een nieuwe taak-
verdeling ?

De Gemeenschapsminister verstrekt het volgende ant-
woord.

In het kader van de herstructurering van de huisvestingsin-
stelling is een ontwerp van algemeen reglement tot erkenning
van de sociale bouwmaatschappijen opgesteld door de admi-
nistratie.

Dit ontwerp zal samen met het probleem van de herstruc-
turering van de huisvestingsmaatschappijen besproken wor-
den in de schoot van een werkgroep, waarvan een eerste
voorafgaande vergadering plaats heeft gehad tussen een af-
vaardiging van zijn kabinet en een vertegenwoordiging van
de NMH.

De bedoeling is deze werkgroep bij de volgende vergade-
ring uit te breiden met een vertegenwoordiging van de NLM,
met een uitgebreide vertegenwoordiging van de erkende ven-
nootschappen zowel van de NMH als van de NLM.

Daarenboven zal deze werkgroep ondersteund worden
door de Administratie voor Huisvesting.

Een fusie van vennootschappen van de NMH met deze
van de NLM wordt in elk geval niet overwogen.

Andere opties op mogelijke fusies zullen in deze werk-
groep ruim aan bod komen. Een beslissing of richtlijn ter
zake kan in de huidige stand van het dossier nog niet geno-
men worden. Er zal in elk geval gestreefd worden naar een
zo ruim mogelijke consensus in de schoot van de werkgroep.

Een lid vraagt hoe de drie beleidsintenties - bijzondere
aandacht voor de huursector, voorrang voor sanering en in-
breiding, en beheersing van de bouwkost  - concreet gestalte
zullen krijgen.

De Gemeenschapsminister antwoordt dat bij de goedkeu-
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ring van de programma’s van de bouwmaatschappijen nauw-
lettend wordt toegezien op een evenwichtige verdeling van
de middelen onder de verschillende sectoren, koopwoningen,
huurwoningen en inbreidingsgerichte sanering. Het nieuwe
decreet Breyne-Buchmann voorziet nieuwe mogelijkheden
door onder andere tussenkomst van het Gewest in de grond-
prijzen, verruiming van de infrastructuurwerken in toepas-
sing van artikel 80 van de Huisvestingscode en door uitbrei-
ding van de saneringsoperaties.

In deze context zijn de kredieten in 1990 aanzienlijk ver-
hoogd. Wat de beheersing van de bouwkost  betreft wordt
gedacht aan de toepassing van prestatiebestekken, de inrich-
ting van architectuurwedstrijden, die daarbij aansluiten en
dit alles steunend op een permanente opvolging door de
Administratie voor Huisvesting.

Welke initiatieven werden genomen om de huisvestings-
maatschappijen ertoe aan te zetten hun ongebruikt patrimo-
nium (onbebouwde uitgeruste kavels) maximaal te valorise-
ren, wat bijkomende financiële middelen kan tot stand bren-
gen vraagt een lid.

De Gemeenschapsminister
woord.

verstrekt het volgende ant-

Wanneer de investeringskredieten van de bouwmaatschap-
pijen steeds worden verminderd, vermindert uiteraard ook
de bouwaktiviteit van deze maatschappijen en hun behoefte
aan uitgeruste kavels.

In die omstandigheden gaan meer en meer bouwmaat-
schappijen over tot verkoop van hun uitgeruste percelen aan
premiegerechtigde particulieren teneinde hun investeringen
te rekupereren.

Ik ben voorstander van deze nieuwe
politiek verder blijven aanmoedigen.

politiek en zal deze

Ook de formule van verkavelingen van nog niet uitgeruste
gronden kent een stijgend succes en slorpt een belangrijk
deel op van de kredieten van de Wet Brunfaut (artikel 80
van de Huisvestingscode).

De behoefte van meerjarenprogramma’s wordt erkend
maar de Minister doet zelf geen enkel voorstel, zo stelt een
lid. Komt er in 1990 een Vlaams meerjarenplan voor de
sociale huisvesting ? Dezelfde vrijblijvendheid wordt vastge-
steld bij de uiteenzetting over de huisvestingsdatabank. Wel-
ke concrete stappen zijn reeds ondernomen ?

Hierop
antwoord.

verstrekt de Gemeenschapsminister het volgende

De traditie inzake de sociale woningbouw stoelt ter zake
op het initiatief van de NMH en de NLM, die aan de hand

 van de gegevens hen verstrekt door hun erkende bouwmaat-
schappijen een programmatie opstellen en deze overzenden
naar de bevoegde Minister.

Dit systeem is als positief aangevoeld en bestempeld. Met
de tijd heeft zich de noodzaak laten gevoelen om meerjaren-
programma’s in dit verband op te stellen.

In deze context verwijs ik naar de statuten van de VHM,
waarin als één der opdrachten van de Raad van Bestuur van
de VHM de opstelling van meerjarenprogramma’s werd inge-
schreven. Ook bij de opstelling van de begroting van het
Vlaams Gewest werd deze optie in een richtlijn vertaald.
Wat de huisvestingsdatabank betreft kan ik verwijzen naar
het informatiseringsprogramma van 1990, dat in de schoot
van de administratie wordt uitgewerkt. De bedoeling van dit
programma is onder meer het stockeren van beschikbare
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gegevens die naargelang van het geval betrekking zullen heb-
ben op individuele dossiers (bijvoorbeeld toekennen van een
huisvestingspremie) of op dossiers van algemene aard (bij-
voorbeeld de woonkwaliteitsenquête).

- Alternatieve financiering

Heeft de Gemeenschapsminister een formule die erop is
gericht sociale huisvesting tot stand te brengen via een stelsel
dat voor de overheid financieel gunstiger is dan de prefinan-
ciering en dat voor. de privé-investeerders een voldoende
rendabiliteit waarborgt ? Wat is de huidige stand van zaken
van de besprekingen die reeds in oktober 1988 geleid hadden
tot bepaalde interimaire conclusies ?

De Gemeenschapsminister antwoordt dat dit probleem
reeds verschillende malen besproken is geweest. Vooreerst
mag men stellen dat van de alternatieve financiering geen
wonderen mogen verwacht worden. Welke vorm van finan-
ciering men ook zal kiezen, steeds zal de terugbetaling van
het kapitaal en de overeenstemmende interest in acht moeten
worden genomen. Er werden in de loop van het jaar contac-
ten gelegd en besprekingen gevoerd met verschillende ban-
ken en kredietinstellingen. De Minister is alzo in het bezit
gesteld van een aantal voorstellen van alternatieve financie-
ring. De cijfergegevens worden actueel aan een laatste eva-
luatie onderworpen. Naar zijn aanvoelen zal hij in dit dossier
over korte tijd een beslissing kunnen nemen.

Overeengekomen wordt in de Commissie een studieverga-
dering  te houden over de meer concrete gegevens van dit
dossier.

Op welke wijze kan er een inbreng zijn van privé-kapitaal
in de sociale huisvestingssector. In Antwerpen en Gent wordt
gedacht aan pilootprojecten, in Beringen  worden met mede-
werking van K.S. 50 woningen opgericht.

Welke is de stand van zaken van deze pilootprojecten ?

Wat de aangehaalde pilootprojecten betreft, deelt de Ge-
meenschapsminister mee dat in Gent een project wordt uit-
gewerkt namelijk de renovatie van de Fricandonpoort in
Gent. Het betreft hier een beluik van 20 woningen die eerst-
daags door het Vlaams Woningfonds zullen gerenoveerd wor-
den. De aanvang van de werken zal eerstdaags beginnen.
Verder worden besprekingen gevoerd met het Stadsbestuur
van Gent in verband met de ter beschikking stelling van
gronden, die in aanmerking kunnen komen voor het bouwen
in het kader van de alternatieve financiering.

Gelijkaardige besprekingen worden eveneens gevoerd met
het Stadsbestuur van Antwerpen in verband met gronden
aan het Noord Schippersdok.

Wat Beringen  betreft wordt verwezen naar de bouw van
50 woningen, die opgericht worden op gronden toebehorend
aan de K.S. De bouw gebeurt in samenwerking met de
V.D.A.B. in het kader van de omscholing van de mijnwer-
kers. De bouwheer zelf is het Vlaams Woningfonds. De
ruwbouw van dit gebouwencomplex is praktisch af. Ander-
zijds werd in aansluiting hiermee in Beringen  de renovatie
gepland van 50 woningen, waaronder 33 duplexwoningen,
die bewoond worden door mijnwerkersgezinnen. Met deze
renovatie kan evenwel slechts begonnen worden nadat de
evengenoemde nieuwbouw van 50 huizen voltooid is derwijze
dat de bewoners van de te renoveren woningen aldaar voor-
lopig of definitief hun intrek kunnen nemen.

Wanneer beide projekten, de nieuwbouw en de renovatie,
zullen beëindigd zijn, zal hierdoor een decente woongelegen-
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heid voor 100 gezinnen gerealiseerd zijn. Bij beide projecten
werd het gemeentebestuur ten volle betrokken, zowel wat
de voorafgaande besprekingen als de realisatie van de plan-
nen en de opvolging van de werken betreft. De bewoners
zijn in deze projecten vertegenwoordigd geweest via hun
erkende migrantenorganisatie.

In Maasmechelen-Eisden  plant het Vlaams Woningfonds
eveneens een renovatie van 10 mijnwerkerswoningen. Dit
dossier verkeert evenwel nog in het stadium van onderzoek.

- Sociaal huurprijssysteem

In de beleidsopties wordt in punt 2.3.2. gesproken van een
evaluatie van het sociaal huurprijssysteem, aldus een lid.

Langs geruchten uit de NMH wordt vernomen dat de huur-
reglementering vanaf 1 .1 .90 opnieuw zou gewijzigd worden.

Wat is hiervan waar ? Persoonlijk is hij er geen voorstander
van. Het brengt tevens enorme lasten teweeg voor de zaak-
voerders, wanneer deze vóór 1.1.90 in orde willen zijn zowel
met de opgave van de nieuwe huur, als met die zo moeilijke
duidelijke informatie naar de huurders toe.

De Gemeenschapsminister verstrekt volgend antwoord.

Wanneer in de beleidsopties gesproken wordt over een
evaluatie van het sociaal huurprijssysteem, is dit een uitvloei-
sel van de regeringsverklaring van de Vlaamse Executieve
dd. 14 februari 1989.

Hij bevestigt dat het uiteraard niet de bedoeling is dehuur-
prijsreglementering vanaf 1 januari 1990 opnieuw te wijzigen.
In de schoot van de Vlaamse Executieve en van de in verband
met dit probleem opgerichte werkgroep ad hoc werd, naar
aanleiding van de uitoefening van het evocatierecht door
Gemeenschapsminister De Batselier, reeds gewezen op de
noodzaak terzake geen overhaaste wijzigingen door te voe-
ren, inzonderheid omwille van de door het lid gesitueerde
problemen. In die zin werd als enige maatregel voor 1990
bij besluit van de Vlaamse Executieve dd. 6 september 1989
beslist om de bepaling van artikel 12 § 4 van het sociale
huurstelsel te wijzigen.

Deze beslissing had geen betrekking op een basisregel van
de huurprijsberekening, doch op een overgangsmaatregel,
ingevoerd in oktober 1988, die evenwel aanleiding had gege-
ven tot sommige betwistingen.

Dit besluit werd onmiddellijk na het van kracht worden
overgezonden naar de NMH met verzoek haar erkende ven-
nootschappen hiervan in kennis te stellen.

Wat de evaluatie van het berekeningsstelsel zelf betreft,
werd de NMH verzocht de nodige gegevens te centraliseren.
Naar vernomen wordt is dit inmiddels gebeurd en zal de
Minister van de resultaten ervan eerstdaags in kennis worden
gesteld. Het is dan de bedoeling om, conform de beslissing
van de Vlaamse Executieve van 6 september 1989, deze re-
sultaten te bespreken in een werkgroep, met het oog op de
eventuele herziening van de huurprijsberekening, indien dit
noodzakelijk of wenselijk zou blijken, vanaf 1 januari 1991.

Een lid vraagt wat ondernomen wordt tegen het oneigen-
lijk gebruik van de sociale woningen, dit is het probleem van
de huurders die er omwille van hun inkomen niet thuisho-
ren ? Voor welke keuze worden zij gesteld ? Het huis verla-
ten of het aankopen ? Hoeveel dossiers werden uitgevoerd ?

De Gemeenschapsminister wijst het lid erop dat de voog-
dijoverheid er dient over te waken dat de bepalingen van
het sociaal huurstelsel stipt worden nageleefd. Wanneer de
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huurder ingevolge zijn inkomen tweemaal de basishuurprijs
moet betalen wordt een evaluatie van de sociale situatie van
de betrokkenen gemaakt en kan een gemotiveerde huur-
opzeg worden gegeven. De NMH beschikt over geen gege-
vens betreffende het aantal huuropzeggingen.

- Verhuis-, huur- en installatietoelagen

Een lid verklaart akkoord te gaan met de idee van verhuis-,
huur- en installatietoelagen. De bedragen moeten echter aan-
gepast worden. Er is tevens nood aan een waterdicht systeem
waardoor vermeden wordt dat verlaten krotwoningen op-
nieuw verhuurd worden. Eigenaars moeten kunnen beboet
worden.

De Gemeenschapsminister deelt deze mening.

De verhuis-, huur- en installatietoelagen moeten zeker
aangepast worden, onder meer om te vermijden dat de be-
trokkenen na enige tijd terug in een ongezonde woning te-
recht komen. Om te voorkomen dat een verlaten krotwoning
opnieuw verhuurd wordt komt het er zijns inziens op aan
dat de verlaten krotwoningen definitief of tijdelijk onbe-
woonbaar worden verklaard en dat de bestaande wetgeving
terzake strikt wordt toegepast.

In dit verband werd reeds een opdracht gegeven aan de
administratie om een ontwerp van hervorming voor te leg-
gen. Dit ontwerp wordt ingewacht. Een juiste timing kan in
deze stand van zaken niet worden gegeven. Het is de bedoe-
ling dit probleem uit te werken en in het begin van volgend
jaar aan de Executieve voor te leggen.

- Huurcompensatie

Een lid stelt dat het stelsel der huurcompensatie in 1988
werd uitgebreid tot aankoop van te saneren woningen van
de zogenaamde woonnoodgebieden. Voor hoeveel dossiers
werd tot hiertoe gebruik gemaakt van deze nieuwe formule ?
Welke zijn de eerste ervaringen ?

Tot hiertoe, aldus de Gemeenschapsminister, werden twee
dossiers ingediend voor 3 projecten met betrekking tot de
toepassing van de huurcompensatieregeling in de zogenaam-
de woonnoodgebieden namelijk :

1 A) Beringen  : aankoop
de ,,duplexwoningen”.

van 19 woningen en 33 zogenaam-

1 B) Maasmechelen-Eisden : aankoop van 8 woningen.

2 Gent, Fricandonpoort : aankoop van 20 woningen.

Het gaat hier om aankopen van woningen met het oog op
sanering en verhuring door het Vlaams Woningfonds van de
Grote Gezinnen.

Zowel de betrokken gemeentebesturen als de bewoners
zelf - die veelal tot de kansarme-groepen behoren - reage-
ren positief op deze initiatieven.

Deze maken het mogelijk het verkommerend woningpatri-
monium opnieuw in gebruik te nemen en zulks tegen een
betaalbare prijs.

In Limburg is deze activiteit een bijdrage tot de reconversie
van de mijnstreek en de mijncités, in Gent worden beluikwo-
ningen omgebouwd tot moderne bewoonbare woningen.

Een lid is van oordeel dat het stelsel van de huurcompen-
satie dringend en grondig moet geëvalueerd worden. Kunnen
een deel van de kredieten overgedragen worden naar bijvoor-
beeld investeringskredieten voor de VHM ?
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Hierop antwoordt de Gemeenschapsminister dat het stelsel
der huurcompensatie (in de begroting een bedrag van 400
miljoen V.K. en 35,6  miljoen O.K.) nog niet de gelegenheid
heeft gehad zijn degelijkheid te bewijzen. Het werd inge-
voerd bij besluit van de Vlaamse Executieve van 19 mei 1987
en werd trouwens, aan de hand van de eerste ervaringen
gewijzigd bij besluiten van 14 september en 14 december
1988. Een grondige evaluatie is dus nog niet mogelijk. De
Gemeenschapsminister meent dat dit systeem een oplossing
kan brengen voor de problemen, die ontstaan bij de  stads-
en dorpsherwaardering en -renovatie. Ook in het probleem
van de alternatieve financiering kan de huurcompensatie een
rol spelen.

Vooraleer een overdracht van kredieten naar bijvoorbeeld
investeringskredieten voor de VHM te overwegen lijkt het
hem aangewezen eerst de resterende knelpunten van het
systeem te evalueren, zoals de lange huurcontracten (meer
dan 9 jaar), de beperkte investeringsmogelijkheden (maxi-
mum 60.000 frank per lopend huurjaar), enzovoort.

- Decreet Breyne-Buchmann

Het decreet dd. 5.7.89 (Breyne-Buchmann) kan niet uitge-
voerd worden zolang de nodige uitvoeringsbesluiten niet ge-
publiceerd zijn, aldus een lid. Tegen welke datum worden
deze’besluiten verwacht ? Kan er momenteel reeds iets ge-
zegd worden over de inhoud ervan ?

De Gemeenschapsminister antwoordt dat hij onmiddellijk
na de totstandkoming van het decreet van 5 juli 1989 de
betrokken administraties heeft verzocht de nodige vooront-
werpen van uitvoeringsbesluiten op te maken.

Inmiddels hebben in dit verband reeds een aantal vergade-
ringen plaatsgehad op kabinetsniveau, met de bedoelilng de
voorgestelde teksten verder op punt te stellen en, waar nodig,
te verduidelijken. De inmiddels uitgewerkte teksten zullen
in de loop van deze maand aan de Vlaamse Executieve wor-
den voorgelegd.

Als alles naar wens verloopt moet het mogelijk zijn de
inwerkingtreding van het decreet en van de uitvoeringsbeslui-
ten vast te stellen op 1 januari 1990. Probleem in dit verband
is uiteraard nog de budgettaire toestand van het Vlaams
Gewest die de noodzaak van een selectie tussen de mogelijke
projecten op grond van bepaalde prioriteiten zal accentueren.

Wat de inhoud der uitvoeringsbesluiten betreft kan hij
uiteraard onder voorbehoud van de beslissing van de Vlaam-
se Executieve, reeds mededelen dat voor de subsidiëring van
infrastructuurwerken (artikel 80 Huisvestingscode) een ver-
schillend percentage zal worden toegepast naargelang het
gaat om inbreidingsprojecten of huurwoningen (100 procent)
of om uitbreidingsprojecten voor koopwoningen en sociale
kavels (80 procent). Het minimum aantal te verwezenlijken
woningen of kavels der inbreidingsprojecten, vereist om in
aanmerking te komen voor subsidie, zou bovendien worden
verminderd tot vier (thans 25 voor gemeenten met meer dan
10.000 inwoners).

Voor de subsidiëring van slopingsverrichtingen (artikel 94
van de Huisvestingscode) zal, conform met de besprekingen
destijds in de Commissie van de Vlaamse Raad, een nauwere
relatie worden gelegd met de verwezenlijking van de sociale
woningbouw, onder meer door het vaststellen van termijnen
terzake.

Het gaat immers niet op alsmaar verder te slopen zonder
dat er vervangingsbouw in de plaats komt. De nadruk zal
gelegd worden op de aankoop en de sloping van de werkelij-
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ke krotwoningen, terwijl voor de andere (namelijk ongezon-
de maar nog verbeterbare) woningen gestreefd wordt naar
een betere informatie van de eigenaars en de bewoners voor-
aleer een beslissing tot ongezond-erkenning te treffen. De
voorwaarde tot wederhuisvesting zal het voorwerp uitmaken
van een meer concrete invulling en meer nauwgezette contro-
le.

Tot alles wat dienen kan, geeft de Gemeenschapsminister
volgende evolutie van de kredieten

VK
art. 80 art. 94

OK

In 1988 900 960,9 64,4
1989 900

x 80%

720 1.106,6 133,0
1990 810 730,9 179,4

Een lid meent dat de door de vroegere NMH erkende
bouwmaatschappijen door het nieuwe artikel 94 de mogelijk-
heid krijgen om hun eigen patrimonium te saneren en te
vernieuwen. Het zou om ongeveer twintigduizend woningen
gaan. Zal dit geen volledig beslag leggen op de voorziene
kredieten ?

De Gemeenschapsminister bevestigt dat het decreet Brey-
ne-Buchmann onder andere voorziet in een toelage voor het
saneren van het eigen patrimonium van de bouwmaatschap-
pijen. Het aantal te saneren woningen is moeilijk te bepalen
en het bedrag der toelagen voor deze sector zal in belangrijke
mate afhangen van het percentage van betoelaging en van
een proportionele spreiding van de kredieten.

- Woonnoodgebieden

Bestaat er een definitie van het begrip ,,woonnoodge-
bied” ?

Welk is de timing voor de afbakening van de woonnoodge-
bieden door de administratie, vraagt een lid.

Het begrip woonnoodgebied werd voor de eerste maal
opgenomen in een wettekst, namelijk in het decreet Breyne-
Buchmann. Voordien werd het reeds gebruikt als officieuze
omschrijving voor gebieden, die niet als herwaarderingsge-
bied waren erkend maar waarvoor een bijzondere inspanning
op het vlak van huisvesting diende te worden verricht.

Het begrip woonnoodgebied moet nog reglementair be-
paald worden antwoordt de Gemeenschapsminister. Men kan
evenwel een woonnoodgebied principieel omschrijven als een
inbreidingsgebied, waar het woningbestand sterk verouderd
is en waar een zeer grote nood aan saneringsprojecten be-
staat.

De administratie voor Huisvesting heeft in de brochure
,,Gent  woonnoodgebied” een ontwerp van afbakening van
een woonnoodgebied opgesteld.

Meer bepaald wordt hier de 19de eeuwse gordel bedoeld.
Ook voor Antwerpen is de administratie bezig met een on-
derzoek.

Andere woonnoodgebieden zullen kunnen worden afgeleid
uit de studies naar de woonbehoeften en naar de leegstand.

De aandacht kan niet enkel gericht worden op de zoge-
naamde woonnoodgebieden maar ook op de regio’s met gro-
te woonbehoeften, aldus een lid.
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De Gemeenschapsminister beaamt dit. Naast de woonnood-
gebieden moet zeker verder aandacht besteed worden aan
de regio’s met grote woonbehoeften, zoals die moeten blijken
uit wetenschappelijk onderzoek.

De administratie voor Huisvesting voert thans een onder-
zoek uit naar de woonbehoeften voor de periode 1990-1995
en 1995-2000. Bepalend bij de besluitvorming zal vanzelfspre-
kend het beschikbaar budget zijn.

- Premies

In de nota van de Gemeenschapsminister is nergens sprake
van eigendomsverwerving. Wordt hier geen verdere aandacht
aan besteed vraagt een lid.

De Gemeenschapsminister antwoordt dat het accent van-
zelfsprekend blijft rusten op eigendomsverwerving. Dit blijkt
voldoende uit de kredieten voor onder meer de bouwpre-
mies, de premies in herwaarderingsgebieden, de investerings-
kredieten aan de NLM en de rentetoelagen voor het Woning-
fonds.

Een lid pleit voor een versnelde afbouw van het prefinan-
cieringssysteem van premies.

De Gemeenschapsminister beaamt dit. Het prefinancie-
ringssysteem van de premies moet inderdaad worden afge-
bouwd. De beslissing tot deze afbouw is trouwens op zijn
initiatief genomen, in 1987 toen hij Gemeenschapsminister
voor Financiën en Begroting was. Deze afbouw kan wegens
de budgettaire ruimte op de begroting slechts geleidelijk ge-
beuren. Voor 1990 wordt bovenop de jaarlijkse vermindering
van 400 miljoen frank, een extra-inspanning gedaan van 1.000
miljoen frank.

Met het oog op decentralisatie en een vluggere afhandeling
van de premiedossiers werd indertijd het idee naar voor ge-
bracht dat de gemeenten, met hun huisvestingsambtenaren,
zouden belast worden met de opmaak en de samenstelling
van de premiedossiers en desgevallend ook met de controle.
Deze opdracht, en de hieruit voortvloeiende verantwoorde-
lijkheid, kan meer of minder vergaand zijn. Wat is uw visie
hieromtrent, aldus de vraag van een lid.

De Gemeenschapsminister antwoordt dat het, met betrek-
king tot de inschakeling van gemeentelijke huisvestingsamb-
tenaren bij de afhandeling van (sanerings) premiedossiers,
de bedoeling was om deze samenwerking, vooral te laten
slaan op de zogenaamde controle-onderzoeken, in het kader
van de vereenvoudiging van het premiestelsel.

Deze hebben tot doel na te gaan of de werken uitgevoerd
werden zoals voorzien of opgelegd. Tot op heden werd deze
samenwerking nog niet uitgetest. Bij wijze van proef wordt
momenteel in de provincie West-Vlaanderen nagegaan of de
samenwerking ook op de zogenaamde eerste onderzoeken
zou kunnen slaan. Deze onderzoeken betreffen het vaststel-
len van de voorwaarden om in aanmerking te komen als
premiegerechtigde. Concreet werd hier besloten om de pro-
vinciale ambtenaren (dus niet de gemeentelijke !) en de amb-
tenaren van de Buitendiensten van de Administratie op te
dragen het onderzoek vereist voor het bekomen van de pro-
vinciale premie gelijktijdig uit te voeren met het onderzoek
vereist voor het bekomen van de gewestelijke premie.

In het arrondissement Oostende is het de provinciale amb-
tenaar en in het arrondissement Ieper de ambtenaar van de
Administratie die met de uitvoering van deze dubbele onder-
zoeken belast werd.
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Er dient op gewezen te worden dat de verantwoordelijk-
heid voor de uiteindelijke toezegging van een premie blijft
berusten bij de overheid die deze premie instelt (respectieve-
lijk de gemeente, de provincie, de Administratie voor Huis-
vesting) ongeacht welke overheid het onderzoek uitvoert.

In de totlichting voorziet men in een versnelde uitbetaling
van premies. Bedoelt men hiermee

- het premiestelsel voor saneringswerken  ;

- versnelde procedure huurcompensatie ;

- versneldt uitbetaling  inzake bouwen van nieuwe wonin-
gen of verwerven van woningen in de sociale huisvestingssec-
tor ?

Deze laatste drie voorbeelden werden vooropgesteld in
het regeerakkoord.

De Gemeenschapsminister preciseert dat de vermelde pro-
cedure met betrekking tot uitbetaling van premies uitsluitend
slaat op de saneringspremies.

Een lid meent dat men bij de evaluatie van het premiestel-
sel prioriteiten moet stellen.

Hierop antwoordt de Gemeenschapsminister dat er actueel
slechts problemen zijn in verband met de tijdige uitbetaling
van de premies in herwaarderingsgebieden.

De oorzaken hiervan zijn de budgettaire beperkingen en
de gefragmenteerde en onvolledige vrijgave van het investe-
ringsprogramma.

Wat de andere premies betreft wordt vastgesteld dat deze
lineair onveranderd zijn, met andere woorden, uitgehold
worden door de inflatie.

In het licht van de actuele budgettaire restricties en beper-
kingen lijkt de huidige spreiding van de kredieten over de
verschillende premies een billijke en verantwoorde keuze.

Het hoeft geen betoog, dat bij een ruimere toekenning
van kredieten de accenten wel zouden kunnen verlegd wor-
den.

- Verzekering tegen inkomensverlies

Een lid vraagt waarom sommige groepen (ambtenaren)
van deze verzekering worden uitgesloten. Werd dit stelsel
reeds geëvalueerd. Hoeveel schadegevallen doen zich voor ?

De Gemeenschapsminister preciseert dat deze verzekering
wordt aangeboden door het Vlaamse Gewest aan de genie-
ters van de huisvestingspremie die een hypothecaire lening
aangegaan hebben van 1 miljoen frank. In 1983 werd door
één van de voorgangers van de Minister een verzekering
afgesloten met OMOB, die toen de laagste premies vroeg.
Na het verstrijken van deze polis werd een nieuwe offerteaan-
vraag gedaan en bleek AG de goedkoopste.

Het opzet van de verzekering is de vrees van het inkomens-
verlies bij de particulieren weg te nemen en aldus deze rem
bij de eigendomsverwerving te beperken. Aangezien de
meeste mensen in vast verband dit risico normaal niet lopen,
werden deze niet voorzien in de betrokken overeenkomsten.
het opnemen van deze groep zou alleen de uitgaven doen
toenemen. De verzekering wordt aangegaan voor de eerste
5 jaren. Op dit ogenblik zijn er bij de beide verzekeringsin-
stellingen ongeveer 34.000 gevallen verzekerd. Het aantal
schadegevallen is beperkt.
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- Huisvestingscode

Verschillende leden hebben vragen bij de herwerking van
de Vlaamse Huisvestingscode. Welke nieuwe maatschappelij-
ke visie werd weergegeven tijdens de studiedagen te Antwer-
pen. Is er sprake van werkelijke vernieuwing ? Waarom
baseert men zich op een provinciale werkgroep ? Een derge-
lijke materie overstijgt toch het provinciale niveau ? Welke
timing is voorzien voor de officiële coördinatie van de HVC ?

De Gemeenschapsminister verduidelijkt dat op de studie-
dagen te Antwerpen de verschillende sociale instellingen hun
maatschappelijke visie naar voor hebben gebracht met het
oog op een herziening van de Huisvestingscode. De verschil-
lende visies worden thans gebundeld tot een bruikbaar advies
naar het beleid toe. Het idee van de studiedagen ging uit
van de provinciale werkgroep Antwerpen maar wegens het
overstijgend karakter van de materie werden de studiedagen
opengesteld voor alle geïnteresseerde instellingen en groepen
van het Vlaamse Gewest.

De conclusies van de provinciale werkgroep zijn ter be-
schikking bij de provinciale werkgroep Huisvesting van de
provincie Antwerpen. Deze conclusies dienen evenwel in de
huidige stand van het dossier nog te worden geëvalueerd.

Op initiatief van de Gemeenschapsminister werd een offi-
cieuze coödinatie van de Huisvestingscode opgesteld. De
Vlaamse Executieve heeft deze tekst principieel goedgekeurd
op 27/09/1989.  Hij werd vervolgens voor advies naar de Raad
van State gezonden. Zodra de Raad van State haar advies
zal hebben verstrekt, kan de Executieve definitief over dit
dossier beslissen.

In deze
vermelden

voorwaarden is het moeilijk een juiste timing te

- Kansarmen

Verschillende leden vragen wat de Minister wil doen voor
de Huisvesting van kansarme groepen als sommige bejaar-
den, migranten en alleenstaanden ?

De Gemeenschapsminister meent dat de huisvesting van
kansarme groepen ondermeer kan bevorderd worden door
een intensief aanwenden van het bestaande systeem van de
huurcompensatie en van de verhuis-, installatie- en huurtoe-
lage.

Het behoort verder tot de mogelijkheden om een architec-
tuurwedstrijd uit te schrijven met als onderwerp de bouw of
de sanering van woningen voor bejaarden, gehandicapten en
alleenstaanden.

Iedereen gaat akkoord om binnen de sociale huursector
bijzondere inspanningen te doen voor kansarmen, maar dat
betekent dat de maatschappijen inkomsten zullen derven.
De Gewestelijke Overheid moet dan ook haar verantwoorde-
lijkheid nemen, vindt een lid.

De Gemeenschapsminister beaamt dit. Indien het huidig
sociaal huurstelsel dat gebaseerd is op de solidariteit tussen
de hogere en de lagere inkomensgroepen wordt omgebogen
naar de lagere klassen, de zogenaamde kansarmen, kan zich
inderdaad een budgettair probleem stellen voor de erkende
vennootschappen. In dit geval moet dan een herziening van
de budgettaire verdelingen bespreekbaar zijn.

Welke initiatieven kan de Gemeenschapsminister nemen
om een deel van de kansarmoedekredieten waarover zijn
collega’s Lenssens en Van den Bossche beschikken naar de
sociale huisvesting te krijgen vraagt een lid.
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verleden aanleiding gaven tot enige kritiek omdat er achteraf
dikwijls problemen rezen bij de concrete realisatie. Bij de
conceptie van de architectuurwedstrijden 1988 werd getracht
deze problemen maximaal te ondervangen (door onder meer
een beperking van de geraamde kostprijs). Hoeveel uitvoe-
ringsdossiers zijn momenteel in onderzoek of ingediend ?

Op dit ogenblik aldus de Gemeenschapsminister is nog
geen dossier met betrekking tot de architectuurwedstrijd 1988
in faze van uitvoering. Reden hiervoor is dat men nog wacht
op de uitvoeringsbesluiten van het decreet Breyne- Buch-
mann.

Ter informatie volgt hierna de stand van zaken zoals die
per 31 augustus 1989 door de diensten van de administratie
vastgesteld kon worden.

1. Project Borgerhout te Antwerpen :

De erkende vennootschap is nog geen eigenaar van het
komplex. Er is reeds een akkoord met de stad Antwerpen
om het komplex aan te kopen voor 15 miljoen Bfr. De kre-
dieten om deze aankoop te verwezenlijken zijn voorzien in
het ontwerp van uitvoeringsprogramma 1990.

2. Project Booischot te Heist-op-den-Berg :

De Raad van Beheer van de erkende vennootschap zal
samenkomen om het voorontwerp en de raming te bespre-
ken. Tevens werd in de eerste gemeenteraad van september
een beslissing genomen over de verkoop van de gebouwen.
Daarbij is voorzien dat het gemeentebestuur de door de
erkende vennootschap op te richten bibliotheek zal overne-
men.

De kredieten voor de aankoop van dit komplex zijn voor-
zien in het ontwerp van programma 1990.

3. Project Alsemberg te Beersel :

Er wordt onderzocht in hoeverre voor dit project subsidie
kan bekomen worden in het kader van artikel 94 van de
Huisvestingscode.

Tevens moet er op gewezen worden dat de erkende ven-
nootschap de vraagprijs van het gemeentebestuur te hoog
vindt. (800.000 Bfr. per woning). Daardoor zal de erkende
vennootschap aan het gemeentebestuur vragen of het moge-
lijk is meer woningen te bouwen op het terrein om de kost-
prijs aanvaardbaar te maken.

4. Project Kasteel van Humelgem te Steenokkerzeel :

Op dinsdag 29 augustus 1989 heeft een kontakt plaats
gehad met het College van Burgemeester en Schepenen om
het huurkontrakt op te stellen, waarna kan overgegaan wor-
den tot het opmaken van het uitvoeringsdossier.

5. Project Mechelen-Bovelingen te Heers :

De erkende vennootschap wenst de mogelijkheid af te
wachten van de subsidiemogelijkheden die vervat zijn in de
komende besluiten van het decreet Breyne-Buchmann.

6. Project St.-Huibrechts-Lille te Neerpelt :

De erkende vennootschap heeft aan het gemeentebestuur
gevraagd een schatting te laten opmaken om de huurprijs te
kunnen bepalen.

7. Project Rooigemlaan-Biezenstuk te Gent :

De architect heeft van de erkende vennootschap de op-
dracht gekregen om tegen het einde van dit jaar het vooront-
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werp op te maken. Daarbij voorziet de erkende vennoot-
schap dat de uitvoering van het project kan starten tegen
eind 1990.

8. Project Wilgestraat te Gent :

De erkende vennootschap heeft verklaard dat
geen vooruitgang geboekt is inzake dit project.

er weinig of

9. Project Kemmel te Heuvelland :

De Raad van Beheer staat positief tegenover de uitvoering
van dit project voor zover subsidie kan bekomen worden met
artikel 94 van de Huisvestingscode.

10. Project Pervijze te Diksmuide :

Er is een akkoord met de stad wat betreft de aankoop van
de gebouwen. Daarbij moet er op gewezen worden dat in
dit akkoord voorzien is dat de aankoop slechts doorgaat
indien de erkende vennootschap kan genieten van subsidies
in het kader van artikel 94.

- Prestatiebestek

Een lid meent dat het prestatiebestek een interessante
formule lijkt die omwille van een grotere soepelheid tot een
verlaging van de bouwkosten zou moeten leiden. Is er over
de inhoud en de modaliteiten van dit prestatiebestek reeds
een definitieve beslissing ?

Welke zijn de eventuele ondervonden moeilijkheden op
het terrein ?

In zijn antwoord stelt de Gemeenschapsminister dat het
prestatiebestek via twee nieuwe proefprojecten (één met de
NMH te Gent en één met de NLM te Hooglede-Gits) zal
worden gepromoot. Twee vroegere proefprojecten leidden
tot een negatief resultaat (weinig interesse, te hoge prijzen ;
heraanbesteding volgens klassieke formule) vooral omdat de
aannemerswereld (nog) niet vertrouwd is met de formule.

De aanbestedingsdocumenten voor de twee nieuwe proef-
projecten zijn thans in de laatste fase van opmaak. Vooraleer
tot publicatie van de aanbesteding over te gaan zal, in samen-
werking met de aannemersconfederatie, een informatiecam-
pagne gevoerd worden die zich richt tot alle geïnteresseerde
aannemers.

De resultaten van de proefprojecten zullen opgevolgd en-
geëvalueerd worden door een technische werkgroep, waarin
onder andere het Wetenschappelijk en Technisch Centrum
voor het Bouwbedrijf opgenomen is.

Op basis van de conclusies binnen deze werkgroep kan
een definitieve beslissing genomen worden aangaande de in-
houd en de modaliteiten van het prestatiebestek.

- Vlaamse Hoge Raad voor de Huisvesting

Wanneer zal de Vlaamse Hoge Raad voor de Huisvesting
effectief geïnstalleerd worden ? Zelfs indien hij onmiddellijk
van start gaat, kan de Hoge Raad nog amper 2 maanden
werken in 1989. De installatiekosten van 1 miljoen lijken dan
ook overdreven.

De Gemeenschapsminister verstrekt volgend antwoord.

Na raadpleging van de diverse instellingen en organisaties
vermeld in het besluit van 21 september 1988 houdende de
oprichting en samenstelling van de Vlaamse Hoge Raad voor
de Huisvesting (B.S. van 22/12/1988)  is hij thans in de moge-
lijkheid voorstellen ter zake te formuleren aan de Exe-
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cutieve. Dit zal eerstdaags gebeuren. De raming van 1 mil-
joen heeft vanzelfsprekend een indicatief karakter en steunt
op gegevens verstrekt door de administratie.

3. Artikelsgewijze bespreking

Bij de artikelsgewijze bespreking wordt er door alle politie-
ke fracties met veel klem op gewezen dat de voorgestelde
investeringsplafonds voor NMH, NLM en VWGG totaal on-
toereikend zijn.

Zij zouden minstens moeten verhoogd worden tot het ni-
veau voor een vijftal jaren. Dit is 3 miljard voor de NMH,
3 miljard voor de NLM en 5 miljard voor het Vlaams Woning-
fonds.

Er is immers voor eerst de enorme vraag naar huur- en
krotwoningen ; de nood aan voorzieningen voor zwakke be-
volkingsgroepen (bejaarden, minder-validen en migranten) ;
het kostbaar onderhoud aan een snel verouderend patrimo-
nium ; de dringende behoeften inzake stads- en dorpsrenova-
tie en in de woonnoodgebieden.

Door enkele leden werd hiertoe een amendement inge-
diend. Zij worden in de zorg in dit amendement verwoord
bijgetreden door alle aanwezige leden.

Zij willen de Vlaamse Executieve een duidelijk signaal
geven omtrent de verhoging van de investeringsplafonds.

Na een gedachtenwisseling wordt besloten dit signaal tege-
ven via een andere proceduriële weg. Het amendement wordt
ingetrokken.



[ 31] 8-B (1988-1989) - Nr. 7-H

III. RUIMTELIJKE ORDENING EN STEDEBOUW
(Programma 76)

1. Inleidende uiteenzetting van de heer L. Waltniel,
Gemeenschapsminister van Ruimtelijke Ordening

en Huisvesting

Als hoofddoelstelling wordt er naar gestreefd de wet van
29 maart 1962 houdende organisatie van de Ruimtelijke Or-
dening en van de Stedebouw om te zetten in een decreet op
de Ruimtelijke Ordening. Deze operatie heeft geen onmid-
dellijke budgettaire gevolgen. Een nieuw decreet zal echter
nieuwe structuren, nieuwe middelen en verschuivingen in de
doelstellingen met zich mede brengen. In afwachting daarvan
worden geen nieuwe initiatieven weerhouden in deze begro-
ting.

Bepaalde initiatieven kunnen echter hoe dan ook niet on-
derbroken worden. Het dynamisch en evolutief karakter van
de Ruimtelijke Ordening vereisen een beleidsactualisatie.

Zoals afgesproken in de Commissie heb ik aan mijn admi-
nistratie opdracht gegeven een ontwerp van decreet op de
ruimtelijke ordening op te stellen op basis van hun ervaring
en op basis van de gekende ontwerpteksten. Vooreerst zou
hun knelpuntennota geactualiseerd worden. Deze nota werd
aan alle leden van de Commissie overgemaakt.

De administratie mocht zich laten bijstaan door externe
experten uit universiteiten en academies. Een veertigtal ex-
perten werd uitgenodigd. Hun aanwezigheid bij de werk-
zaamheden is uiterst beperkt gebleven, waarbij de examenpe-
riode als voornaamste reden wordt aangegeven.

De herwerking zelf van de stedebouwwet werd aanvanke-
lijk voorbereid in vier, naar disciplines afgescheiden werk-
groepen.

Werkgroep 1 : planologische aspecten
Werkgroep 2 : stedebouwkundige aspecten
Werkgroep 3 : bestuurlijke aspecten
Werkgroep 4 : juridisch-administratieve aspecten.

Deze werkgroepen kwamen in een eerste fase afzonderlijk
bijeen. Nadien bleek het geraadzaam gezamenlijk te vergade-
ren. Er werden aldus zes plenaire vergaderingen gehouden,
waarvan de werkzaamheden resulteerden in de knelpunten-
nota. Daarna heeft de Koning Boudewijn-stichting, die het
secretariaat waarnam en de coördinatie van de teksten zou
uitvoeren, een voorlopige versie van een ontwerp-decreet,
samen met een summiere toelichting opgesteld. Die nota
werd op 21 augustus 1989 op een plenaire vergadering be-
sproken.

Op basis van die besprekingen
werp-tekst opgesteld.

werd een definitieve ont-

Deze ontwerp-tekst werd aan de externe experten toege-
stuurd voor verbeteringen en/of reacties. Een eerste beoorde-
ling leert dat zonder fundamentele aanpassingen aan deze
basistekst onmogelijk tot een efficiënt en consistent werkin-
strument bij het uitstippelen van een nieuw beleid op het
vlak van de ruimtelijke ordening kan leiden.

Vele definiëringen en formuleringen zijn te vaag, terwijl
er van een vereenvoudiging en deregulering helemaal geen
sprake is. De hiërarchie in het voorgestelde plansysteem is
ondoorzichtig en ingewikkeld. Kortom deze ontwerp-tekst is
nog niet rijp om neergelegd te worden.



8-B (1988-1989) - Nr. 7-H [32 1

Op basis van al deze gegevens en bedenkingen wordt thans
op mijn kabinet samen met de administratie gewerkt aan een
grondige bijsturing, die eerstdaags klaar zal zijn.

Wanneer de Commissie speciaal gevat zal zijn over dit
decreet, zullen alle documenten van de voorbije werkzaam-
heden medegedeeld worden. Bij die gelegenheid zal ik u de
krachtlijnen en de verdere werkzaamheden toelichten. Tot
zover de stand van zaken in verband met het opmaken van
het decreet.

In de artikelen 12.20.76 en 12.32.76 wordt voor allerhande
uitgaven voor de stadskernvernieuwing en voor de Ruimtelij-
ke Ordening een krediet van respectievelijk 13 en 5 miljoen
voorzien. Met deze middelen dient in feite de werking van
het Bestuur van de Ruimtelijke Ordening ondersteund te
worden inzake beleidsvoorbereiding.

Zo dient onder meer verder gewerkt te worden aan het
Ruimtelijk Beleidsplan Vlaanderen via de sector-studies.
Hiertoe dienen nog studieopdrachten uitgegeven te worden.
Specifieke probleemtoestanden zullen wetenschappelijk on-
derzocht dienen te worden, teneinde verantwoorde oplossin-
gen te kunnen voorstellen.

Alle gemeentebesturen werden bevraagd over hun proble-
men ten opzichte van de gewestplannen. Hun richtnota’s
werden ingewacht tegen 1 juni 1989. Slechts in het voorjaar
van 1990 zal effectief tot de verwerking van deze gegevens
kunnen overgegaan worden, gezien verschillende gemeenten
met hun nota’s nog altijd niet klaar zijn of onvolledige doku-
menten voorgelegd hebben.

De gedeeltelijke herzieningen van de gewestplannen, om-
wille van dringende noden, veronderstellen accurate werk-
middelen daartoe. Het niet voorzien van een specifiek infor-
maticaprogramma voor de herziening van de gewestplannen
zal een ernstige bijkomende belemmering vormen. Dit geldt
evengoed voor het niet opnemen van een afzonderlijk krediet
voor de betaling van planschadegevallen.

Stads- en dorpsherwaardering zijn in het licht van de in-
breidingsgedachte en de vrijwaring van de open ruimten prio-
ritaire beleidspunten.

In Vlaanderen zijn er 150 erkende herwaarderingsgebie-
den. Op dit ogenblik zijn er ongeveer 45 herwaarderingsge-
bieden die voor erkenning aan de Vlaamse Executieve zou-
den kunnen voorgelegd worden. Een dertigtal daarvan zijn
nieuwe gebieden en een vijftiental behelzen uitbreidingen
en/of herwerkingen van bestaande.

De voorziene middelen voor 1990 laten niet toe het reno-
vatiebeleid nieuwe stimulansen te geven. Alleen kan er
broksgewijze verder gewerkt worden aan bestaande projec-
ten. Ondanks het feit dat er aangedrongen wordt tot het
inbinden van nieuwe initiatieven kunnen de helft van de
voorgelegde dossiers niet betoelaagd worden. Gezien de
Vlaamse Executieve voor dit jaar slechts 80 procent van de
investeringskredieten vrijgegeven heeft, betekent dit dat van
de 496 miljoen voor stads- en dorpsherwaardering, er slechts
396,8  miljoen middelen beschikbaar zijn. De voor 1990 voor-
ziene 720 miljoen kunnen zelfs niet als inhaalmaneuver vol-
staan. Aan de specifieke problematiek van de woonnoodge-
bieden zullen derhalve de passende middelen niet voldoende
kunnen gekoppeld worden. Ook de stadsontwikkelingspro-
jecten kunnen nog niet opgestart worden.

De toelagen voor stads- en dorpsrenovatie zullen derhalve
met een uiterste selectiviteit inzake belangrijkheid en priori-
teit toegekend worden. Vele stad- en dorpsvernieuwingspre-
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mies zullen in analogie hiermee met vertraging toegezegd en
uitbetaald dienen te worden.

Ruimtelijke Ordening is een belangrijk maatschappelijk
gebeuren, waarbinnen de toekomst ruimtelijk wordt uitgete-
kend. De voorziene werkingsmiddelen laten niet toe de be-
staande structuren te doorbreken en een nieuwe elan te ge-
ven aan de Ruimtelijke Ordening. Het systeem kan hiermede
alleen maar draaiende gehouden worden.

De kredieten van het artikel 61.02.76. behelzen de spijzi-
ging van het fonds op artikel 60.05.76. van afdeling II van
deze begroting en worden in hoofdzaak aangewend voor de
subsidiëring van de infrastructuurwerken voor de uitrusting
van industrieterreinen en ambachtelijke zones, overeenkom-
stig het Besluit van de Vlaamse Executieve van 12 september
1984.

Ingevolge de stelselmatige afbouw van de daartoe beschik-
baar gestelde middelen (van méér dan 1 miljard in de jaren
‘70 naar 180,O  mio frank tussen 1982 en 1988),  is er een
accumulatie ontstaan van aanvragen, gekoppeld aan een reë-
le schaarste aan uitgeruste industriegronden.

Teneinde de ontwikkeling van de economische welvaart
niet verder te hypothekeren was het dringend noodzakelijk
terug meer middelen vrij te maken voor dit artikel.

Hiertoe werd reeds een aanzet gegeven in 1989. Het inge-
schreven krediet van 380,0 miljoen frank werd evenwel
slechts vrijgegeven voor 80 procent, hetzij 304 miljoen frank.

Aldus kon in 1989 slechts tegemoet worden gekomen aan
de actuele behoeften (onder andere een aantal EFRO-projec-
ten, waar bepaalde termijnen dienen te worden gerespec-
teerd op straffe van verval van de EEG-subsidies) zonder
dat het volume van de achterstand nochtans in belangrijke
mate kon worden verhinderd.

Het thans voorgestelde krediet van 450,0 miljoen frank
moet het mogelijk maken de opgelopen vertraging (onder
andere inzake openbare verlichting) in te halen.

Eénmaal dit doel bereikt zal op basis van de nieuwe stand
van zaken worden uitgemaakt hoe de beleidslijnen in de
toekomst verder moeten worden uitgetekend.

Er kan hier ondermeer worden gedacht aan het extra sti-
muleren van de groenaanleg om het (thans vaak povere)
imago van onze industriegebieden enigzins op te fleuren.

Volledigheidshalve weze vermeld dat hetzelfde artikel on-
der afdeling II eveneens de kredieten groepeert voor de
uitrusting van de industriezones die het Vlaams Gewest zelf
in eigendom heeft (thans enkel het Researchpark ASSE-
ZELLIK) doch bijkomende overdrachten in toepassing van
de regionalisering worden in het vooruitzicht gesteld, alsme-
de de kosten verbonden aan de uitvoering van de orthofoto-
plannen voor het grondgebied van het Vlaams Gewest.

Zoals hoger gezegd mag de economische welvaart niet
gehypothekeerd worden door een gebrek aan middelen.

Evenmin mag dit het geval worden door de reële schaarste
aan industriegronden - vooral gronden voor K.M.O.'s en
ambachtelijke bedrijven - die in alle gewestplannen ervaren
wordt. De gewestplannen hebben in deze sector hun nut
bewezen. Ze waren opgesteld steunend op prognoses voor
een periode van 10 à 20 jaar. Deze schattingen waren juist,
maar, nu de gewestplannen eveneens een 20 jaar oud zijn,
zijn ze voor wat deze sector betreft, bijna volledig gereali-
seerd.
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De behoeften blijven groeien zodat het noodzakelijk zal
zijn op het vlak van voorzieningen voor K.M.O.‘s en ambach-
telijke bedrijven de plannen te herzien. Dit gebeurde reeds
in enkele losse initiatieven. Dit gebeurde eveneens door het
opstellen van B.P.A.'s op initiatief van de gemeenten.

Het probleem wordt ook in zijn globaliteit aangepakt. In
Samenwerking met de Administratie voor Ruimtelijke Orde-
ning en Leefmilieu, de G.O.M.'s en eventueel de betrokken
intercommunales,  moet gezocht worden naar de meest opti-
male aanpassingen van de gewestplannen.

De problematiek van de grindontginning en van de klei-
en leemontginningen maken het voorwerp uit van onderzoe-
ken en besprekingen.

Beleidsopties dienen hier genomen, te vertalen in een be-
leidsnota. Ook andere nieuwe behoeften zijn zich gaan ma-
nifesteren. Zo ondermeer de vraag naar golfterreinen en de
vraag naar de aanleg van pret- en vakantieparken.

Voor de golfterreinen werd reeds een beleidsnota uitge-
werkt, waarin duidelijke beleidsopties betreffende het pro-
bleem zijn opgenomen. Deze werden trouwens onder bro-
churevorm gepubliceerd.

Voor de pret- en recreatieparken is aan de administratie
opdracht gegeven een evaluatie te maken van alle opdrach-
ten, studies en onderzoeken die over dit thema reeds werden
uitgevoerd of welke lopende zijn. Ook in deze materie is het
noodzakelijk een beleid uit te stippelen via een beleidsnota.

De concrete SST-problematiek begint zich stilaan af te
lijnen, al tasten wij nog altijd in het duister over de tracés
waarvoor een bouwtoelating en eventuele wijzigingen van
het gewestplan zullen gevraagd worden. Ook over de proce-
dures dient er nog een beslissing te worden genomen.

In alle geval, voor alle hierboven opgesomde problemen,
zullen we uiteindelijk de gewestplannen al dan niet gedeelte-
lijk of zelfs sectorsgewijze moeten herzien. Zoals reeds ge-
zegd wordt dit een onmogelijke taak indien geen voldoende
en accurate werkmiddelen ter beschikking zijn.

Bij het overschouwen van dit alles is het vrij duidelijk dat
in Vlaanderen, op onze kleine schaal, binnen de ruimte die
ons nog schaars toebemeten blijft, zeer omzichtig zal moeten
tewerkgegaan worden. De zorg voor het milieu, de bescher-
ming van de open ruimte blijven centraal. het is niet gemak-
kelijk, maar de ruimtelijke ordening moet juist iedereen en
alles een plaats geven en dit op de meest optimale wijze.

2. Bespreking

- Ruimtelijk Beleidsplan Vlaanderen

Tal van vragen werden gesteld in zake het Ruimtelijk be-
leidsplan Vlaanderen. Wat is de aard ervan ? Is het een
vrijblijvende denkoefening, een soort vijfjarenplan voor de
ruimtelijke ordening, of een structuurplan dat richtinggevend
is voor de lagere plannen ? Wat zal de relatie zijn tussen dit
ruimtelijk beleidsplan en de bestaande gewestplannen ? Ligt.
het in de bedoeling de nota ,,ruimtelijk beleidsplan” te inte-
greren in het nieuwe ontwerpdecreet ? Welke sectorstudies
zijn reeds voorhanden ? Er is sprake van ,,specifieke  pro-
bleemtoestanden die wetenschappelijk dienen onderzocht te
worden”. Welke zijn dit ?

Het is de bedoeling aldus de Gemeenschapsminister een
richtinggevend ruimtelijk structuurplan op te maken. Alle
lagere plannen dienen daar rekening mede te houden, zowel
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de bestemmings- als de uitvoeringsplannen. Het Ruimtelijk
Beleidsplan Vlaanderen zal inderdaad in het decreet op de
ruimtelijke ordening ingebouwd worden.

Thans zijn volgende sectorstudies in afwerking : Land-
bouw, Recreatie en Toerisme evenals Huisvesting en Ener-
gie. Andere sectorstudies zullen door de respectieve bevoeg-
de ministers tot ontwikkeling gebracht kunnen worden. Op
dit ogenblik wordt een nader onderzoek verricht op het do-
mein van recreatievoorzieningen, golf, de baggerspecie- en
de ontginningsproblematiek.

Een lid vraagt of met het ,,Ruimtelijke  Beleidsplan Vlaan-
deren” hetzelfde wordt bedoeld als met het ,,Ontwerp Struc-
tuurplan Vlaanderen” in het Regeerakkoord.

De Gemeenschapsminister antwoordt hierop bevestigend.
Met het Ruimtelijk Beleidsplan Vlaanderen wordt inderdaad
hetzelfde bedoeld. Dit wil zeggen dat het proces van het
opstellen van een ruimtelijke structuur- of beleidsplan ver-
dergezet  wordt via het afwerken van sectorstudies zoals bij
voorbeeld dat in verband met de huisvesting.

Volgens het regeerakkoord dienen de gemeentelijke struc-
tuurplannen te kaderen in het Structuurplan Vlaanderen.
Een lid vindt dat de gemeentelijke autonomie hierdoor aan
banden wordt gelegd. Het zou beter zijn dat de gemeenten
zelf hun eigen structuurplannen opmaken en zelf de verant-
woordelijkheid daarvoor dragen.

Hierop verklaart de Gemeenschapsminister dat het de ge-
meenten vrijstaat autonoom een eigen structuurplan op te
stellen. Het enige wat vooropgezet wordt is, dat eens het
Ruimtelijk Structuurplan Vlaanderen bestaat, de gemeente-
lijke structuurplannen zich logischerwijze daar naartoe zullen
dienen te richten met de mogelijkheid hun eigen accenten te
leggen. De gemeentelijke autonomie wordt dus helemaal niet
aan banden gelegd.

Hetzelfde lid wenst te weten hoe en met welke middelen
deze operatie in partiële gewestplanwijzigingen zal kunnen
omgezet worden ?

Indien na het opstellen van een structuurplan gewestplan-
wijzigingen nodig zijn, zal dit kunnen gebeuren volgens de
normale procedure, aldus de Gemeenschapsminister. Dit wil
zeggen dat het Bestuur van de Ruimtelijke Ordening met de
ter beschikking staande middelen daarvoor materieel instaat.

Op welke wijze gaat de Minister het gebrek aan informa-
tics-middelen opvangen in het kader van het Ruimtelijk Be-
leidsplan Vlaanderen, inzake T.G.V.-dossiers, nieuwe golf-
terreinen enzovoort ?

In zijn antwoord stelt de Gemeenschapsminister dat de
uitrusting van de planologische dienst van het Bestuur Ruim-
telijke Ordening met specifieke grafische informatica-appara-
tuur heeft het voorwerp uitgemaakt van een voorstel dat aan
de Executieve werd voorgelegd op 24 mei 1989. De Execu-
tieve heeft beslist de invoering van een Geografisch Informa-
tiesysteem (GIS) te onderzoeken binnen een ruimere con-
text, namelijk voor alle diensten en parastatalen van de
Vlaamse Executieve, met mogelijke uitbreiding naar de ge-
meenten en intercommunales. De daartoe aangeduide werk-
groep heeft opdracht zijn verslag in te dienen vóór eind
november. Na principiële beslissingen ter zake zal een tech-
nische werkgroep belast worden met de concrete uitwerking.

De Gemeenschapsminister deelt de bezorgdheid van het
geachte lid, meer specifiek wat betreft volgende twee pun-
ten :
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1. er is in de huidige begroting geen krediet
voor de realisatie van een dergelijk systeem ;

ingeschreven

2. niettegenstaande concrete noden terzake, onder andere
in de Planologische Dienst, bestaat het gevaar dat een mam-
moet-operatie wordt opgezet die niet onmiddellijk resultaten
oplevert. Hij overweegt daarom voor te stellen te starten
met een proefproject als deeloperatie in het geheel.

Voor specifieke dossiers (TGV, golfterreinen, grindproble-
matiek , . ..) zal, zolang bovenvermeld systeem niet beschik-
baar is, moeten verder gewerkt op de traditionele manier.
Desgevallend zal voor bepaalde specifieke uitwerkingen be-
roep gedaan worden op de private sector.

Een lid wijst erop dat de jongste maanden de grindproble-
matiek en de vakantie- en pretparken in het brandpunt van
de belangstelling staan. Gezien het maatschappelijk belang
van beide dossiers zijn beleidsnota’s terzake dringend ge-
wenst, zo stelt een lid.

De Gemeenschapsminister bevestigt dat de problematiek
inzake de grindontginning, alsook van de klei- en leemontgin-
ning het voorwerp uitmaken van onderzoeken en besprekin-
gen. Diverse studies werden erover uitgevoerd. Dit is trou-
wens in de toelichtingsnota vermeld. Verscheidene scenario’s
gebaseerd op de talrijke reeds uitgevoerde studies, op ver-
schillende tijdshorizonten en vertrekkende vanuit meerdere
opties werden uitgewerkt. Binnen de Executieve wordt deze
problematiek, welke tot een beleidsnota moet leiden, nog
uitgediscussiëerd. Wat een beleidsnota inzake pret- en re-
creatieparken betreft, werd aan de administratie opdracht
gegeven een evaluatie te maken van alle opdrachten, studies
en onderzoeken die reeds werden uitgevoerd of lopende zijn.
Deze opdracht is nog niet afgerond. Op basis daarvan kan
het beleid uitgestippeld worden en vertaald in een beleidsno-
ta.

- Herziening van de
ning en stedebouw.

wetgeving inzake ruimtelijke orde-

Een lid vraagt een duidelijke timing inzake de herwerking
van de wet van 29 maart 1962.

De Gemeenschapsminister verstrekt het volgende ant-
woord. De herwerking van de stedebouwwet van 29 maart
1962 tot een nieuw decreet op de ruimtelijke ordening, ver-
liep volgens de timing die met de administratie afgesproken
werd. Het voorgelegde ontwerp van decreet bleek echter
reeds bij een eerste beoordeling naast zeer interessante en
vernieuwende ideeën ook belangrijke formele en inhoudelij-
ke gebreken te vertonen. Bovendien werd niet tegemoet
gekomen aan diverse fundamentele basisprincipes, die bij de
opdracht gesteld werden. Kortom het was geen consistente
uitgediepte tekst.

In de gegeven omstandigheden heeft hij, na beraad met
zijn administratie, een nieuwe tekst laten uitwerken. Daaraan
dient de administratie nog een laatste onderzoek te wijden,
vooraleer de redactionele uitwerking kan gebeuren, evenals
het uitschrijven van de bij de eindtekst aansluitende memorie
van toelichting.

Dit ontwerp van decreet dient vooreerst goedgekeurd door
de Executieve en moet daarna het advies bekomen van de
Raad van State. Uiteindelijk zal het hier in de Commissie
worden behandeld. U zult aannemen dat, vooral wat de
laatst vermelde procedure betreft, het onmogelijk is een pre-
cieze timing voorop te zetten.
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- Gewestplannen - aanpassing

Alle gemeenten werden bevraagd over hun problemen in-
zake de gewestplannen. Een lid vraagt hoe de gegevens fei-
telijk zullen verwerkt worden en door wie ? Wat is de uitein-
delijke bedoeling ?

Moet bij de aanpassingen van gewestplannen de klemtoon
niet méér gelegd worden op de bescherming van de open
ruimte en de milieuvriendelijke inrichting van onze samenle-
ving ?

De Gemeenschapsminister schetst de stand van zaken.

Op dit ogenblik hebben ongeveer 85 % van de gemeenten
een bruikbaar of volledig antwoord gegeven. Aan de ge-
meenten die nog steeds hebben nagelaten de richtnota over
te maken, werd medegedeeld dat na 1 december 1989 hun
stilzwijgen zal worden beschouwd alsof de gemeenten geen
problemen ondervinden, en geen enkele nood hebben aan
nieuwe opties in verband met de huidige voorzieningen van
de gewestplannen.

De administratie is reeds
voorgelegde gegevens.

bezig met de verwerking van de

De uiteindelijke bedoeling is tweeledig :

- ten eerste
liseerd zijn, en

te weten in hoeverre de gewestplannen gerea-

- ten tweede, na te gaan welke nieuwe behoeften en
noden zich voordoen, teneinde scenario’s te ontwikkelen om
op een optimale wijze hieraan tegemoet te komen.

Daarbij zullen de te nemen opties inderdaad worden afge-
wogen tegenover de uitgangspunten zoals de bescherming
zowel van de nog resterende open ruimte, als van ons leefmi-
lieu in zijn breedst mogelijke betekenis.

De wijziging van de gewestplannen behelst
slachtige  procedure. Kan dit niet anders ?

een zeer om-

De procedure voor de wijziging van de gewestplannen ligt
vast in de stedebouwwet, aldus de Gemeenschapsminister.
Het ligt aan de goede wil en inzet van alle daarbij betrokken
instanties en commissies om de procedurestappen te minima-
liseren waar geen specifieke termijnen voorzien zijn.

Er weze nog gesteld dat de bevraging van de gemeentebe-
sturen in verband met hun gewestplanproblematiek niet tot
vooropgesteld doel had de gewestplannen te wijzigen. Even-
tueel kan uit de resultaten van dat onderzoek blijken dat er
zich gewestplanwijzigingen opdringen. Concrete problemen,
zoals deze van de voorzieningen in verband met de infrastruc-
tuur, wegen en omleidingswegen, worden reeds aangepakt
in werkgroepen. Deze hebben reeds tot concrete resultaten
geleid, zoals in Limburg en Antwerpen.

Uit de nota blijkt een duidelijke wil om de gewestplannen
te herzien. Is het, gezien het duidelijk belang van andere
sectoren als leefmilieu, verkeerswezen en infrastructuurwer-
ken, niet aangewezen om tot een gestructureerd overleg te
komen over de geplande herzieningen van gewestplannen
vraagt een lid.

De Gemeenschapsminister verzekert dat gezien gewest-
planwijzigingen aan de Vlaamse Executieve voorgelegd wor-
den op basis van voorbereidende nota’s van AROL, steeds
overleg wordt gepleegd met de betrokken sectoren, zodat
van een gestructureerd overleg kan gesproken worden.

Wanneer het thans lopende onderzoek over de gemeente-
lijke richtnota’s afgerond is en tot gewestplanwijzigingen
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noopt, zal met de belanghebbende sectoren een overleg ge-
pleegd worden. Dit contact zal aldus in eerste instantie bin-
nen de Executieve zelf plaats vinden.

De verwerking van de gemeentelijke richtnota’s voor ruim-
telijke ordening dreigt een zaak van lange adem te worden,
zo stelt een lid. Toch meent hij dat op korte termijn uitsluitsel
moet kunnen gegeven worden over de volgende twee vra-
gen :

* Hoeveel ha extra woongebieden
bieden werden aangevraagd ?

en woonuitbreidingsge-

* Hoeveel ha nieuwe industriegronden worden geëist ?

Het feit dat enkele gemeenten en steden hun gegevens
niet tijdig hebben ingestuurd mag niet als alibi dienen om
cijfers, zij het ruwe en onvolledige, vrij te geven.

De Gemeenschapsminister antwoordt dat AROL reeds ef-
fectief bezig is met de verwerking van de ingediende nota’s.
Gezien de onvolledigheid, kunnen per gewestplan nog geen
concrete gegevens medegedeeld worden. Teneinde de bevra-
gingsperiode af te sluiten werd op 8 november 1989 aan de
nalatige gemeenten geschreven dat op 1 december 1989 het
onderzoek definitief beëindigd is en er verondersteld zal wor-
den dat die gemeenten geen problemen of noden hebben.

- Planschade

Er wordt geen afzonderlijk krediet uitgetrokken voor de
betaling van de planschade, zo stelt een lid vast. Welke
gevolgen zal dit hebben voor de effectieve uitbetalingen in
verband met planschade. (cfr. regeerakkoord : ,,een billijke
oplossing voor de planschade en de meerwaarde”). Hij is
van oordeel dat de uitvoering van vonissen en arresten die
in kracht van gewijsde zijn getreden wat planschadedossiers
betreft onverminderd dienen uitgevoerd te worden.

De Gemeenschapsminister wijst erop dat wel een afzonder-
lijke begrotingspost is voorzien, echter zonder concrete mid-
delen. Tijdens de bilaterale besprekingen werd overeengeko-
men dat zonodig via het bijblad van 1990 de vereiste middel-
en ter betaling van planschade zouden opgenomen worden.
Bovendien mag niet vergeten worden dat naast de betaling
ook herstel in natura in bepaalde gevallen mogelijk blijft.

- Stads- en dorpsvernieuwing

Over de stads- en dorpsvernieuwing worden tal van vragen
gesteld.

In verband met de erkenning van herwaarderingsgebieden
pleit een lid voor een erkenningsstop tot zolang de voorziene
kredieten ontoereikend zijn. Er is in 1990 slechts 720,0 mil-
joen voorzien voor 150 herwaarderingsgebieden, dus geen
vijf miljoen per aanvraag. Wat kan men hiermee onderne-
men ?

De Gemeenschapsminister preciseert dat de erkennings-
stop van 14 juli 1988 tot op heden nog altijd gehandhaafd
blijft. Ondanks deze stop kunnen er een 45-tal nieuwe of te
herschikken herwaarderingsgebieden aan de Vlaamse Execu-
tieve ter goedkeuring worden voorgelegd.

Ook de NMH nam een beslissing tot invoering van een
verwervingsstop.

Zelfs deze maatregelen laten slechts toe een deel van de
projecten en verwervingen in de 150 erkende gebieden met
subsidies te honoreren.
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De verhoging tot 720 miljoen is zeer relatief te noemen.
‘Het betoelagingsbesluit van 1983 is eigenlijk nu pas in volle
uitwerking. Vele instanties nemen initiatieven of kunnen ze
nemen, maar worden geconfronteerd met de vooruitzichten
van niet-betoelaging. Het subsidieritme volgt de te verwach-
ten aanvragen niet die het gevolg zijn van de 150 erkende
gebieden. De verhoging zou eigenlijk exponentieel moeten
zijn. In 1988 : 496 miljoen, in 1989 : 396,8  miljoen. Van de
720 miljoen dienen vooreerst 100 miljoen als inhaalbeweging
voor 1989, een 30 miljoen voor gestegen bouw- en verwer-
vingskosten. In feite blijft er dan nog een extra over van 90
miljoen. Deze volstaan niet om alleen maar de infrastructuur-
dossiers die dit jaar niet betoelaagd worden te kunnen hono-
reren.

Deze verhoging. biedt derhalve geen ruimte om werkelijke
nieuwe impulsen te geven aan een herwaarderingsbeleid in
Vlaanderen.

De beperkte budgetten dwingen tot selectiviteit aldus een
lid. Volgens welke criteria zal hij de aanvragen behandelen ?
Is de datum van indiening van de aanvraag van doorslagge-
vend belang ?

Selectiviteit voor herwaarderingsprojecten volgt uit de in-
trinsieke waarde van de voorgelegde projecten of verwervin-
gen, uit het feit dat het afwerken van aangevatte deelopera-
ties betreft, invuloperaties of verkrotte toestanden. In die
zin is de datum van het indienen van de dossiers inderdaad
niet zonder belang.

Voor de premies aan particulieren voor stads- en dorpsver-
nieuwingspremies werden voor 1989 vastleggingskredieten
voorzien ten bedrage van 160,0 mio frank (vrijgave 80 %)
op het artikel 52.01.03 van de Sectie 75. Als betalingskrediet
werd 182,7  mio frank voorzien.

Een lid merkt op dat er op dit ogenblik ongeveer 45 her-
waarderingsgebieden erkend zijn die voor erkenning kunnen
voorgelegd worden. Een dertigtal daarvan zijn nieuwe gebie-
den en een vijtiental behelzen uitbreidingen en/of herwerkin-
gen van bestaande. De Minister stelt in zijn toelichting dat
er aangedrongen wordt tot het inbinden van nieuwe initiatie-
ven.

Betekent dit dat er geen enkel nieuw gebied in aanmerking
wordt genomen ? Wat denkt de Minister van deze toestand
en welk is zijn visie in verband met de herwaarderingsopera-
ties. Het lid stelt voor de budgettaire middelen bij voorrang
aan te wenden voor reeds goedgekeurde herwaarderingsge-
bieden. Nieuwe gebieden kunnen slechts in aanmerking ko-
men wanneer zij een erkend gebied vervangen.

De Gemeenschapsminister verstrekt het volgende ant-
woord. Op dit ogenblik zijn diverse studies nog lopende
waarbij het herwaarderingsgebied geëvalueerd wordt. Deze
resultaten worden afgewacht vooraleer eventueel tot wijzigin-
gen van de bestaande reglementering over te gaan. Tot op
heden werden geen nieuwe herwaarderingsgebieden of her-
schikkingen erkend. De Gemeenschapsminister denkt er ech-
ter aan volgend jaar bepaalde herwerkingen of uitbreidingen
aan de Vlaamse Executieve voor te leggen, wanneer bij voor-
beeld kleinschaligheid betracht wordt of achterhaalde toe-
standen een aanpassing vereisen.

In principe wordt dus de erkenningsstop voor nieuwe ge-
bieden gehandhaafd. De budgettaire middelen laten niet toe
expansief te werk te gaan.

Is het
een lid.

mogelijk het stelsel vlotter te laten werken vraagt
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Het grote probleem is in dit geval en blijft het tekort aan
middelen verklaart de Gemeenschapsminister. Bij AROL
bestaat een specifieke Dienst Stadsvernieuwing die 4 ambte-
naren van niveau 1 bevat. Zij volgen en behandelen alle
dossiers in verband met de erkenning van de herwaarderings-
gebieden, alsmede de verwervingsdossiers. Bij de Algemene
Technische Diensten worden de werkendossiers vóór en na
de aanbestedingen behandeld. Tot op heden konden geen
vertragingen vastgesteld worden bij deze diensten.

Het probleem bestaat erin dat verschillende projecten en
verwervingen op betoelaging dienen te wachten, gezien het
investeringsprogramma beperkt is en bovendien slechts per
trimester vrijgegeven wordt.

In verband met de vertragingen in de uitbetaling van pre-
mies voor stads- en dorpsvernieuwing : kunnen de aanvragers
hiervan op de hoogte gebracht worden ?

De Gemeenschapsminister antwoordt hiertegen geen enkel
bezwaar te hebben. Hij vraagt zich daarbij af of het dan niet
wenselijk is ook de oorzaak van de vertraging te vermelden.

Hetzelfde lid meent dat deze premies moeten herzien wor-
den. Het lijkt hem niet aangewezen deze premies verder toe
te kennen voor nieuwbouw. Wel kan dit gebeuren voor ver-
nieuwbouw. Wat is het standpunt terzake van de Minister ?
Moet er niet voorzien worden in een inkomensplafond ?

De Gemeenchapsminister is van mening dat een herziening
van het stelsel van de stads- en dorpsvernieuwingspremies
thans niet aangewezen is. In het kader van een herleving van
de stads- en dorpskernen lijkt het afschaffen van deze premie
voor nieuwbouw zeker niet opportuun. Bedoelde premies
zijn immers inbreidingsgericht.

Er is in het stelsel van de herwaarderingsgebieden geen
inkomensgrens ingebouwd. Deze reglementering werd des-
tijds ingevoerd om de verkrotting in de dorps- en stadscentra
te bestrijden. Er dient te worden opgemerkt dat deze premie
in de eerste plaats de bestrijding van de verkrotting voor
ogen heeft en derhalve niet kadert in het raam van de sociale
huisvesting.

- Industrieterreinen

Heel wat vragen werden in dit verband gesteld.

Bij de toelichting bij de begroting 1989 stelde de Gemeen-
schapminister dat de reële vraag zich situeert boven de 500
miljoen (1989) en die binnen het jaar zal opgelopen zijn tot
1 miljard ingediende projecten (1990).

In de toelichting bij de begroting 1990 stelt de Minister
dat het huidige krediet (450 miljoen) het moet mogelijk ma-
ken de opgelopen vertraging in te halen (krediet 1989 : 380
miljoen voor 80 procent vrijgegeven of 304 miljoen). Kan de
Gemeenschapsminister dit verhelderen ?

Het volgende antwoord wordt verstrekt. In de toelichting
bij de begroting 1989 werd vermeld dat de vraag naar subsi-
dies eind 1989 ca. 500 miljoen frank zou bedragen en dat
het volume ingediende projecten tegen eind 1990 kon geschat
worden op 1 miljard frank. Hieraan beantwoordt een totaal
subsidiepakket van ongeveer 700 miljoen frank (normaal sub-
sidiepercentage : 65 procent, doch voor sommige projecten
wordt een hoger percentage verleend).

Vermits het krediet 1989 uiteindelijk werd vastgesteld op
304 miljoen frank (verhoging van 180 miljoen naar 380 mil-
joen, nadien slechts vrijgegeven aan 80 procent) en op de
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ontwerp-begroting 1990 een krediet is voorzien van 450 mil-
joen is, is er een totaal krediet van ongeveer 750 miljoen
beschikbaar.

In de mate dat het investeringsbedrag van 450 miljoen
frank voor 1990 volledig wordt vrijgegeven, en dat dit peil
in de eerstvolgende jaren wordt aangehouden, kan aldus een
eerste aanzet gemaakt worden om de opgelopen achterstand
af te bouwen. Vermits deze achterstand thans het grootst is
in de sector van de openbare verlichting, en hiermee relatief
kleine bedragen gepaard gaan, zal hieraan in de eerste plaats
aandacht besteed worden.

In verband met de aanleg van nieuwe industrieterreinen
vraagt een lid welke criteria worden gehanteerd bij de toe-
kenning van subsidies ? Bestaat er een prioriteitenlijst ? Is
daar geen behoefte aan ?

Wat de groenaanleg betreft zou men toch een verplichting
kunnen leggen bij het afleveren van een bouwvergunning ?
Kunnen de subsidies gereserveerd worden voor de aanleg
van groene bufferzones tussen industrieterreinen en woonzo-
nes ?

De Gemeenschapsminister verstrekt volgend antwoord.
De verdeling van de subsidies ten aanzien van de verschillen-
de aanvragen geschiedt op basis van de dringendheid en de
opportuniteit.

Absolute voorrang wordt bij voorbeeld gegeven aan de
subsidiëring van waterleidingswerken in zones waarvoor de
wegenuitrusting reeds is aangelegd. Daarentegen wordt
openbare verlichting als minder prioritair aanzien.

Wat de nieuw aan te leggen wegenis betreft, bestaat het
voornaamste criterium in de beschikbaarheid van nog uitge-
ruste gronden. Het feit dat een project opgenomen is in het
EFRO-programma van de EEG kan eveneens een belangrij-
ke overweging zijn.

Tenslotte wordt ook rekening gehouden met een zekere
geografische spreiding.

Dankzij de regelmatige contacten met de verschillende ini-
tiatiefnemers, in de eerste plaats de GOM’s en de intercom-
munales, zijn hun prioriteiten zeer goed gekend. Binnen de
marge van de hierboven geschetste criteria wordt hiermee
zoveel mogelijk rekening gehouden. Zo wordt aan de hand
daarvan het jaarprogramma opgesteld, rekening houdend
met het beschikbare budget. De initiatiefnemers worden al-
dus in kennis gesteld van de projecten die zij in het lopend
jaar normaliter zullen kunnen realiseren. Dit systeem blijkt
in de praktijk goed te werken.

Wat de groenaanleg betreft, wordt er bij de aflevering van
de bouwvergunningen bijna altijd een verplichting opgelegd
tot het aanleggen van groenstroken. Het betreft hier het te
realiseren groen op eigen bedrijfsterrein.

Ook de voorschriften van de gewestplannen voorzien ver-
plichte bufferzones binnen de industriegebieden. (Zie art.
7.2.0. van het koninklijk besluit van 28 december 1972 betref-
fende de inrichting en toepassing van de ontwerp-gewestplan-
nen en de gewestplannen).

In de toelichtingsnota over deze voorschriften is hier nog
verder in detail op ingegaan, en wordt ondermeer gesteld
dat deze bufferstroken of groenvoorzieningen in breedte va-
riëren al naargelang de aard van de industriezone en de
bedrijven, namelijk 15 m voor ambachtelijke bedrijven, 20
m voor milieubelastende bedrijven, 50 m voor vervuilende
industrie.
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Het Vlaams Gewest kan overeenkomstig het Besluit van
de Vlaamse Executieve van 12 september 1984 subsidies ver-
lenen voor groenaanleg, doch enkel voor die stroken die
nadien ingelijfd worden in het openbaar domein. Het subsi-
diëringspercentage bedraagt dan normaliter 65 procent.

In uitzonderlijke gevallen kan de Vlaamse Executieve een
hoger subsidiepercentage toekennen. Dit is de laatste jaren
evenwel minder gebruikelijk. en wordt hoofdzakelijk toege-
past voor de duurdere infrastructuurwerken (wegen- en rio-
leringswerken).

Ook voor openbare verlichting bedraagt het normale sub-
sidiepercentage, 65 procent ten laste van het Vlaams Ge-
west). De overige 35 procent vallen ten laste van de initiatief-
nemer (gemeente, intercommunale, . . .).

Wanneer er evenwel voor geopteerd wordt de bufferzones
in te nemen in de particulier verkochte gronden, is geen
subsidiëring mogelijk in het kader van de uitrusting van in-
dustrieterreinen.

Hoe gaat de Minister de cascade van aanvragen voor nieu-
we industrieterreinen evalueren ? Is er een behoefte aan een
bovengemeentelijke afweging en coördinatie ? Overweegt de
Minister maatregelen om ook tot een efficiënter gebruik van
de bestaande industriegronden (industriële inbreiding) te ko-
men ? Is het moment niet rijp om tot voor iedereen duidelijke
lokatiecriteria te komen ?

Hierop verstrekt de Gemeenschapsminister het volgend
antwoord. Wat de industrieterreinen betreft, zal er inderdaad
in contact met AROL, de gemeenten, de GOM’s en met de
intercommunales minstens een gewestelijke afweging gebeu-
ren. Er werden door de Executieve echter reeds beslissingen
genomen voor lokale dringende gevallen, door de procedure
van gewestplanwijzigingen reeds in te zetten. Via de betoela-
ging van de uitrusting van industrieterreinen wordt nu reeds
waar mogelijk aan industriële sanering of inbreiding gedaan.
De locatiecriteria zijn niet in algemene termen op te leggen.
De plaatselijke omstandigheden en reeds voorziene infra-
structuren zijn meestal doorslaggevend.

Een lid vraagt of er een overzicht bestaat van de bezettings-
graad : ambachtelijke bedrijven kunnen zich toch evengoed
elders vestigen.

In dit verband stelt de Gemeenschapsminister dat de pro-
blematiek omtrent de vestiging van ambachtelijke bedrijven
op industrieterreinen nogmaals getuigt van de noodzaak om
in de gewestplannen de nodige soepelheid in te bouwen ten-
einde de voortdurende evoluties efficiënt en tijdig te kunnen
ondervangen.

Een industrieterrein in de traditionele betekenis van twin-
tig jaar geleden komt niet meer overeen met de zin die men
er thans aan toekent.

Er moeten inderdaad nog zones voorzien blijven bij voor-
beeld voor de zware, milieubelastende industrie of voor ha-
vengebonden activiteiten, doch in een moderne visie moet
de nodige flexibiliteit steeds worden gegarandeerd. Zo kan
ook een klein ambachtelijk bedrijf sterk milieu-belastend zijn
en dus beter afgezonderd worden op een daartoe bestemd
industrieterrein.

Het principe, volgens hetwelk kleinere bedrijven gevestigd
worden in zones van lintbebouwing, is mijn inziens minder
aangewezen vermits daardoor niet alleen de verstedelijking
verder in de hand gewerkt wordt, maar bovendien ook het
verkeersgebeuren hierdoor nog meer in het gedrang wordt
gebracht.
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- Regionale adviescommissie

De werking van de regionale adviescommissies laat vaak
te wensen over. Hierop antwoordt de Gemeenschapsminister
dat de samenstelling in de stedebouwwet werd geregeld. Het
reglement van orde dd. 11 februari 1987 voorziet in de func-
tionering van deze Commissies. Sinds het van kracht worden
van dit reglement van orde voorziet de provincie in het secre-
tariaat. De provinciegouverneur is verantwoordelijk voor de
goede werking van deze commissies. In die zin heeft hij dan
ook geen toezicht op het functioneren ervan. Misschien is
het evenwel aangewezen bij het wijzigen van de stedebouw-
wet de samenstelling en de taken te herzien, teneinde deze
commissies toe te laten met nog meer deskundigheid hun
adviezen uit te brengen.
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IV. MONUMENTENZORG (Programma 77)

[ 44 1

1. Inleidende uiteenzetting van de heer L. Waltniel,
Gemeenschapsminister voor Ruimtelijke Ordening

en Huisvesting

§ 1. Algemene doelstelling

Deze materie werd ten gevolge van de tweede fase van de
staatshervorming overgeheveld van de Vlaamse Gemeen-
schap naar het Vlaams Gewest. Het programma voorziet dan
ook in de kredieten bestemd voor de monumentenzorg als
gewestmaterie.

Het activiteitenprogramma 94 voorziet de nodige kredieten
voor de uitbetaling van de vaststellingen van voor 1 januari
1989.

Nog steeds worden
teruggeschroefd.

de budgetten voor monumentenzorg

De kredieten die voor 1989 weerhouden werden, namelijk
916,5  miljoen ordonnancerings- en 943,7  miljoen vastleg-
gingskredieten, zijn in de begroting 1990 teruggebracht tot
respectievelijk 639,7  en 717,4  miljoen frank.

Het soberheidsbeleid dat reeds door de vorige bevoegde
Gemeenschapsminister noodgedwongen werd ingezet, kan
met deze middelen, of beter met het gebrek eraan, zelfs niet
meer worden gehandhaafd. Terwijl in de ons omringende
landen steeds meer de nadruk gelegd wordt op het behoud
van het cultureel patrimonium, hinkt Vlaanderen hulpeloos
achterop.

Bij het monumentenbeleid wordt de nadruk gelegd op de
volgende krachtlijnen :

- ten eerste het afwerken van eerder gestarte restauraties
en het uitvoeren van verantwoorde dringende werken en
spoedprocedures met een definitief karakter ;

- ten tweede het faseren van grote nieuwe dossiers. Deze
fasering is nodig om een aantal nieuwe dossiers te kunnen
laten doorgaan. Bovendien heeft deze aanpak het voordeel
dat men uitgaat van actuele ramingen, zodat het aantal con-
tractuele herzieningen beperkt blijft. Ook aan de meerwer-
ken kan zo paal en perk worden gesteld.

De gefaseerde benadering geeft tevens de mogelijkheid
om de restauraties via een vooraf opgelegde volgorde te
doen verlopen.

Het spreekt vanzelf dat stabiliteitswerken, dakwerken,
drooglegging en restauratie van de ramen en elektriciteits-
werken voorrang hebben op verfraaiingswerken.

privé-initiatief- ten derde dient het
aangemoedigd te worden

inzake restauraties

1. fiscale maatregelen kunnen het voor particulieren aan-
trekkelijker maken een monument te bezitten ; hiervoor kan
overleg worden gepleegd met de Nationale Overheid ;

2. monumentenzorg is ieders zorg. Er dient ingespeeld te
worden op ieders betrokkenheid, om naast overheidsmidde-
len ook privé-middelen aan te trekken.

- ten vierde en niet in het minst moeten ook de onderge-
schikte besturen nauwer betrokken worden bij het beleid.
Zij dragen voor een aanzienlijk deel bij in de kosten van de
restauratie en moeten dan ook bij de besluitvorming recht-
streeks betrokken worden.
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Tot slot moet er ernstig worden
komst van het monumentenbeleid.

nagedacht over de toe-

Het reeds jarenlange soberheidsbeleid noopt tot een keuze
en kan niet ongestraft verdergaan. Derhalve moet ofwel een
aanzienlijke toename van de middelen komen, ofwel dient
het monumentale patrimonium aanzienlijk te worden terug-
geschroefd.

Het heeft geen zin gebouwen te beschermen indien niet
verder kan worden gezorgd voor hun instandhouding. Op
die wijze bereikt men immers het tegenovergestelde effect.
Monumenten waarvoor een restauratiedossier ingediend
werd dat niet wordt omgezet in een definitieve belofte van
toelage, verkrotten in een minimum van tijd.

De eerste open monumentendag, die tot doel had de bevol-
king voor monumentenzorg te sensibiliseren, was ongetwij-
feld een groot succes en moet voor herhaling vatbaar zijn.

Een vaststelling die zeker voor de mij toegemeten kredie-
ten niet kan gelden.

§ 2. De privé-monumenten

Voor de restauratiewerken aan particuliere monumenten
was in 1984 142,5  mio beschikbaar, 6 jaar later is dat nog
105,3  mio. Dit krediet stevent af op een absoluut dieptepunt.
Nochtans werden in het begin van de tachtiger jaren massaal
privé-monumenten beschermd. De restauratieaanvragen
voor beschermde panden zijn dan ook de laatste jaren enorm
toegenomen, terwijl slechts een klein aantal een toelage kan
worden verleend.

Het systeem van de principiële belofte op het voorontwerp,
principiële belofte op het ontwerp en later de definitieve
belofte na de aanbesteding is nog steeds in voege. Pas bij de
definitieve belofte wordt een bedrag vastgelegd.

Met de voorgestelde kredieten is het onmogelijk nog echte
restauraties goed te keuren. Het grootste gedeelte van dit
krediet zal noodgedwongen opgebruikt worden aan dringen-
de instandhoudingswerken, verrekeningen, contractuele her-
zieningen en eindafrekeningen.

De reeds lange wachttijden, te wijten aan de hierboven
geciteerde procedure, moeten nog worden verlengd bij ge-
brek aan de noodzakelijke middelen. Het is evident dat die
lange wachttijden de te restaureren monumenten niet ten
goede komen. Een rechtstreeks gevolg hiervan is dat even-
eens de restauratiekostprijs aanzienlijk toeneemt en bijgevolg
ook de toelage uit te keren door het Vlaams Gewest. Boven-
dien stijgt het aantal verantwoorde dringende werken hier-
door alarmerend. Een groot deel van mijn kredieten wordt
hierdoor opgeslorpt.

Er werd dan ook in het afgelopen jaar paal en perk gesteld
aan de dringende werken. Minder dan 30 mio per jaar hier-
aan spenderen is evenwel onmogelijk.

Teneinde de meest dringende restauraties te kunnen uit-
voeren zouden in 1990 een minimum van 190,0 miljoen frank
aan vastleggingskredieten moeten worden voorzien. Dit be-
drag dekt geenszins de ingediende restauratiedossiers, ver-
mits momenteel dossiers klaarliggen voor een definitieve be-
lofte van toelage ten bedrage van 109.639.076 frank.

Hierbij moeten dan nogmaals de dossiers worden gerekend
die klaar zijn voor een principiële belofte op het ontwerp,
een principiële belofte op het voorontwerp, de dringende
instandhoudingswerken, eindafrekeningen, verrekeningen,
contractuele herzieningen enzovoort.
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§ 3. De openbare monumenten

In 1989 werd het krediet met 40,0 miljoen frank tot 211,8
mio vastleggingen opgetrokken, wat enige armslag gaf. In
1990 wordt het teruggebracht tot 190,6  mio vastleggingskre-
dieten.

Voor de openbare sector wordt op basis van het ramings-
bedrag onmiddellijk vastgelegd.

Tot op heden zijn voor een bedrag van meer dan 631,8
miljoen frank nieuwe dossiers ingediend ; om deze te hono-
reren is er een toelagebedrag van 330 miljoen frank nodig.
Vernoemd bedrag houdt geen rekening met de afwerking
van eerder ingezette restauraties, evenmin als met het uitvoe-
ren van dringende instandhoudingswerken.

§ 4. De monumenten bestemd voor een erkende eredienst

Dit krediet werd in 1989 met 300,0 miljoen frank tot 600
mio vastleggingen verhoogd, bedoeld als eerste aanzet om
de achterstallige betalingen voor de drie grote kerken te
Antwerpen (OLV-Kathedraal), Mechelen (St. Romboutska-
thedraal) en Gent (St. Niklaaskerk), eindelijk weg te werken.

Op voorwaarde dat voldoende ordonnanceringskredieten
werden voorzien, zou een aanzienlijk deel van de achterstand
weggewerkt kunnen worden. Evenwel werden in 1989 slechts
156 mio aan ordonnanceringen voorzien, ook in 1990 werden
de resterende broodnodige ordonnanceringskredieten niet
weerhouden. Een eventuele vastlegging in 1989 kan dus ook
in 1990 niet uitbetaald worden. Van een aanzuivering van
de achterstallige betalingen kan dus helemaal geen sprake
meer zijn.

Het budget voor 1990, met name 405,0 miljoen frank, zal
aangewend worden voor het afwerken van aan de gang zijnde
restauraties, dringende instandhoudingswerken, enzovoort.

Er zijn tot op heden nieuwe restauratiedossiers ingediend
ten bedrage van 2.145 miljoen, de helft hiervan behoeft nog
enkel de ministeriële handtekening vooraleer in aanbesteding
te kunnen gaan. Om deze laatste te honoreren is een toela-
gebedrag  van 900 miljoen nodig.

Tegen 1993, wanneer Antwerpen de Culturele Hoofdstad
van Europa wordt, zal een inspanning worden gedaan voor
de grote Antwerpse monumentale kerken. Een groot deel
van het mij toegemeten kredieten zal hierin geïnvesteerd
dienen te worden.

2. Bespreking

Kan een lijst gegeven worden met alle restauratieprojecten
van meer dan 25 miljoen frank vraagt een lid. Hoe zal de
Minister de investeringen plannen en spreiden ?

De Minister verklaart dat een dergelijke lijst op zijn kabi-
net kan verkregen worden.

Evenwel moet er rekening gehouden worden met het feit
dat grote dossiers noodgedwongen opgesplitst moeten wor-
den, hierdoor ontstaat een vertekend beeld van de situatie.
Een dossier opgesplitst in 3 fasen van telkens 10 miljoen
behoeft ook 30 miljoen.

Een eerste bekommernis blijft het afwerken van eerder
gestarte restauraties. Het heeft geen zin restauraties onafge-
werkt te laten. Deze stelling vertaalt zich enerzijds in het
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vastleggen van eindafrekeningen en contractuele herzienin-
gen en anderzijds in het goedkeuren van nieuwe fasen.

Een tweede richtlijn is het beperken van de dringende
instandhoudingswerken tot het hoogst noodzakelijke. In 1989
heeft dit voor de 3 deelsectoren, privé-monumenten, openba-
re monumenten en gebouwen bestemd voor de eredienst,
100 miljoen in beslag genomen.

Tenslotte zal de Minister met de nog resterende kredieten
aan het eigenlijke werk kunnen beginnen, d.w.z. het laten
starten van nieuwe restauratiedossiers. Noodgedwongen die-
nen hier rigoureuze criteria gehanteerd te worden. De uitein-
delijke beslissing zal hij nemen op basis van de voorstellen
van de bevoegde diensten.

Kunnen andere bronnen aangesproken worden, bij voor-
beeld het stimuleren van stichtingen, een tussenkomst van
de Lotto of de Koning Boudewijnstichting, vraagt een lid.

Hierop antwoordt de Minister dat toelagen van de Koning
Boudewijnstichting en toelagen van de Nationale Loterij,
steun van het EFRO enz., uiteraard steeds welkom zijn,
maar wezenlijk niets aan het probleem veranderen.

In het kader van kredieten die permanent te beperkt zijn,
zal het nodig wezen de wetgeving terzake te herdenken.
Uiteraard zal zich op dat ogenblik het probleem van de
toelagepercentages stellen.

Een lid stelt vast dat er een enorme discrepantie is tussen
het regeerakkoord en het gevoerde beleid. Een soberheids-
beleid kan met de voorziene middelen zelfs niet meer worden
gehandhaafd. Met overheidsgeld alleen kan ons patrimonium
niet worden in stand gehouden. Fiskale aanmoediging van
het privé-initiatief is nodig.

De Gemeenschapsminister stelt dat er momenteel twee
wetten zijn die hier rechtstreeks een invloed op hebben :

1. Wet van 27 december 1984 houdende fiscale bepalingen.

Deze wet voorziet in artikel 9 § 2 ten 9° dat de helft (met
een maximum van 250.000 BF) van het bedrag uitgegeven
door de eigenaar voor werken uitgevoerd aan een beschermd
monument, landschap of gebouw gelegen in een beschermd
stads- en/of dorpsgezicht fiscaal aftrekbaar is. Evenwel dient
dit pand of landschap ofwel publiek toegankelijk te zijn ofwel
langs een openbare weg gelegen zijn.

Momenteel is er een werkgroep binnen de Commissie van
Financiën, die de mogelijkheid tot het optrekken van dit
bedrag onderzoekt. Ook andere voorstellen worden hier be-
sproken. Concrete stappen zijn er evenwel nog niet.

Het koninklijk besluit van 14 oktober 1985 tot aanvulling
van het koninklijk besluit van 4 maart 1965 tot uitvoering
van het wetboek van de Inkomstenbelastingen met bepalin-
gen betreffende de uitgaven voor onderhoud en restauratie
van beschermde onroerende goederen, regelt de aanvraag-
voorwaarden.

2. Wet houdende fiscale bepalingen van 4 augustus 1986
(B.S. 20/08/86).

Deze wet regelt de aftrekbare giften voor de culturele
sector zoals gespecifieerd  in artikel 71. In artikel 13 worden
de voorwaarden opgesomd. Deze giften mogen de 5 % van
het belastbaar inkomen niet overschrijden. De giften mogen
maximum 10 miljoen bedragen.

Dit artikel 71, dat de fiscale aftrekbare posten regelt, wordt
opnieuw besproken. Het ligt in de lijn van de verwachtingen
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dat de fiscaal aftrekbare giften verhoogd zullen worden. Zo-
wel het percentage van het belastbaar inkomen als het maxi-
maal bedrag zou opgetrokken kunnen worden. Er werd even-
wel nog geen tekst hierover in het Parlement rondgedeeld.

Op vraag van een lid op welke wijze de ondergeschikte
besturen nauwer betrokken kunnen worden bij het beleid
wordt geantwoord dat er op het kabinet van de Minister
wordt gewerkt aan voorstellen in overleg met de bevoegde
diensten. De samenwerking met de provincies, steden en
gemeenten is broodnodig en dit zowel op het vlak van de
beschermingen als op het vlak van de restauraties. Monu-
mentenzorg kan niet vanuit Brussel alleen georkestreerd wor-
den, een daadwerkelijke samenwerking is nodig.

Bij wijze van experiment werd in 1989 zowel aan de stad
Antwerpen als aan de stad Gent een prioriteitenlijst voor
restauraties gevraagd. In de mate van het mogelijke werd
hiermee rekening gehouden. Naar de toekomst toe zal deze
werkwijze uitgebreid worden.

Het regeerakkoord voorziet een herziening van de bestaan-
de wettelijke regeling. Een lid vraagt welke de stand van
zaken is.

Het geheel van dit wettelijk instrumentarium wordt mo-
menteel onderzocht, aldus de Minister.

Nieuwe voorstellen om deze te ondervangen worden voor-
bereid. De wet van 7 augustus 1931 op het behoud van
Monumenten en Landschappen vertoont knelpunten :

- de burger heeft slechts weet van de voorlopige rang-
schikking als landschap als hij zelf eigenaar is ; andere even-
tuele ,,belanghebbenden” worden niet op de hoogte ge-
bracht ;

- de eigenaar wordt in de uitoefening van zijn rechten
beperkt nog voor zijn eventueel bezwaar in aanmerking kan
worden genomen ;

- de ingediende bezwaren worden aan het dossier
voegd, maar worden niet persoonlijk beantwoord ;

toege-

- er is geen termijn bepaald tussen voorstel en definitieve
rangschikking, maar de eigenaar blijft in het ongewisse of de
procedure nog zal worden voortgezet en alsnog met een
definitieve rangschikking zal worden afgesloten ;
- er worden alleen verplichtingen aan de eigenaars opge-

legd, een financiële tegemoetkoming vanwege de overheid
is onbestaande.

Wat het decreet van 3 maart 1976 tot bescherming van
monumenten, stads- en dorpsgezichten betreft, de bescher-
mingsprocedure verloopt in drie fasen. Het voorontwerp van
lijst houdt geen bescherming in, er worden bijgevolg geen
beperkingen op de uitoefening van het eigendomsrecht opge-
legd. Evenwel is er geen termijn voorzien waarbinnen het
ontwerp van lijst moet volgen. Eigenaars blijven bijgevolg
onzeker over het feit of er ooit een definitieve bescherming
gaat volgen.

Verder is er het besluit van de Vlaamse Executieve van 1
juli 1982 tot bepaling voor het Nederlandse taalgebied van
de verdeling der kosten voor werken aan beschermde monu-
menten, andere dan gebouwen bestemd voor de erkende
eredienst, seminaries en pastorieën.

Voor wat het besluit betreft bekrachtigd bij decreet dd.
17 november 1982 dat de toelagepercentages bepaalt kan
opgemerkt worden dat deze percentages aan de hoge kant
liggen.
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1. Voor Openbare Monumenten

Vlaams Gewest 60 %
Provincie 20 %
Eigenaar 20 %

2. Voor privé-monumenten (afhankelijk van het inkomen)

Vlaams Gewest 45 à 60 %
Provincie 7,55 à 15 %
Gemeente 7,55 à 15 %
Eigenaar 40 à 10 %

Een
mend.

aandeel van 40 % voor de eigenaar is weinig voorko-

Uiteraard is bovenstaande opsomming van knelpunten niet
exhaustief. Nieuwe voorstellen om deze te ondervangen wor-
den nu door mijn bevoegde diensten en het kabinet uitge-
werkt.

Een specifieke vraag geldt wat kan gegeven worden aan
de sector van de restauratie van molens, orgels, en dergelijk.

Welke criteria zullen gebruikt worden voor de restauratie
ervan, staat er een versoepeling van de erkenningsvoorwaar-
den op het programma ?

De huidige sectoropdeling houdt rekening met de eigen-
domssituatie van de opdrachtgever. Dit betekent dat molens
zowel bij de openbare als privé monumenten thuishoren.

Voor de restauratie van molens werd er in het verleden
steeds van uit gegaan dat deze na restauratie maalvaardig
gemaakt zouden zijn. Van deze optie moet in bepaalde geval-
len - daar waar er geen gebrevetteerde molenaar beschik-
baar is om de molen te doen werken - afgeweken worden.

De kostprijs kan hierdoor gedrukt worden. Een bijkomend
probleem is dat een molen continu onderhouden moet wor-
den, gebeurt dit niet, dan zijn vlug alle kosten tevergeefs
geweest.

Restaureren van molens en orgels moet blijven doorgaan.
Niet alleen wordt ons patrimonium hier beter van, enkel op
die wijze kunnen deze met uitsterving bedreigde ambachten
aldus blijven bestaan.

De enige voorwaarde om in aanmerking te kunnen komen
voor restauratie is dat het specifieke gebouw, orgel of molen
als monument werd beschermd. Hier zal geen wijziging aan
gebracht worden.

Welke zijn de taken van het Nationaal Centrum voor Oud-
heidkundige Navorming en de Nationale Dienst voor de Op-
gravingen ? Zijn deze diensten reeds geregionaliseerd ?

In het kader van de bijzondere wet van 8 augustus 1980
tot hervorming van de instellingen, gewijzigd bij de wet van
8 augustus 1988, en de wet van 16 januari 1989 betreffende
de financiering van de Gemeenschappen en de Gewesten
werd de regionalisering beslist van de Nationale Dienst voor
Opgravingen, een van de 11 Nationale Wetenschappelijke
Instellingen die onder voogdij stonden van de Minister van
Binnenlandse Zaken, voor de Modernisering van de Over-
heidsdiensten en voor de Nationale Culturele en Weten-
schappelijke Instellingen. De Nationale Dienst voor Opgra-

vingen werd opgericht bij koninklijk besluit van 5 juli 1963
als autonome wetenschappelijke instelling, met een eigen
personeelskader, statuten en budget. Sinds 1 juli 1987 is de
opgravingsdienst een wetenschappelijke instelling met be-
heersautonomie (koninklijk besluit nr. 504),  met het Konink-
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lijk Instituut voor het Kunstpatrimonium samengebracht in
de ,,Groepering Patrimonium”.

Het artikel 3 van het koninklijk besluit van 5 juli 1963
(houdende oprichting als autonome wetenschappelijke in-
richting van de dienst voor opgravingen van het Koninklijk
Instituut voor het Kunstpatrimonium” omschrijft de opdrach-
ten van de Nationale Dienst voor Opgravingen als volgt :

1)
met

alle studie- en navorsingswerk te verrichten
de mogelijkheden tot opgravingen ;

in verband

2) de opgravingen te ondernemen ;

3) de nodige maatregelen te treffen voor het behoud en
eventueel voor het herstellen van de produkten der opgravin-
gen ;

4) alle nuttige wetenschappelijke inlichtingen
nopens de produkten der opgravingen ;

in te winnen

5) een systematische documentatie aan te leggen over de
in België ondernomen oudheidkundige opgravingen en over
de monumenten van oudheidkundig belang welke met de
opgravingen verband houden ;

6) regelmatig een systematisch verslag te publiceren over
de opgravingen welke de dienst heeft ondernomen of waar-
aan de dienst heeft meegewerkt ;

7) op advies van de Nationale Commissie voor de Opgra-
vingen, de bevoegde Ministers voorstellen te doen betreffen-
de de verdeling van de ontdekte voorwerpen onder de musea
van de Staat, de provincies en de gemeenten en de andere
musea, verzamelingen of bewaarplaatsen van oudheidkundi-
ge voorwerpen ;

8) in de documentatiereserve van de dienst de voorwerpen
te bewaren welke niet geschikt zijn om in de openbare ver-
zamelingen opgenomen te worden ;

9) advies uit te brengen over de samenwerking van organis-
men en personen die opgravingen van plaatselijk belang wen-
sen te ondernemen ;

10) wetenschappelijke, technische en materiële hulp te bie-
den aan de bevoegde organismen en personen die de toela-
ting hebben bekomen om opgravingen van plaatselijk belang
te ondernemen ;

11) de opzoekingen van deze organismen en personen te
coördineren.

Aan de Voorzitter van de Vlaamse Executieve wordt ge-
vraagd het ontwerp van besluit op de agenda van de eerstvol-
gende Executieve te plaatsen betreffende :

1) de overheveling van de dotatie 1989 van de Nationale
Dienst voor Opgravingen, die voorlopig werd ingeschreven
op artikel 01.02.03, Sector 32, Titel 1, sectie 98, naar artikel
41.06.03, Sector 64, Titel 1, sectie 51.

2) de toekenning van deze dotatie van (16.120.000 frank)
aan de Nationale Dienst voor Opgravingen (Vlaamse Ge-
deelte).

Er werd rekening gehouden met reeds gedane uitgaven
ten belope van 1.280.000 frank. Het bedrag van de dotatie
1989 zijnde 17.400.000 frank werd in die zin verminderd tot
16.120.000 frank zijnde het over te hevelen bedrag.

- Verder meldt de Minister dat bij koninklijk besluit van
31 juli 1989 de Nederlandstalige personeelsleden van de Na-
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tionale dienst voor Opgravingen werden overgedragen naar
het Vlaamse Gewest met ingang van 1 augustus 1989. (BS.
23/08/89)

Wat nu het Nationaal Centrum voor Oudheidkundige Na-
vorsingen - VZW  betreft, dit centrum werd in 1958 als
VZW  opgericht met als doel ,,de wetenschappelijke samen
werking, op nationaal vlak, tussen specialisten van verschil-
lende wetenschappen met het oog op de bestudering van de
grote problemen van de nationale Oudheidkunde.”

Het stelde zich tot taak :
- de bestaande documentatie te verzamelen en

te ontleden onder meer in samenwerking tot musea
kritisch

- deze documentatie aan te vullen door nieuwe opzoe-
kingen,  namelijk in samenwerking met de Nationale Dienst
voor Opgravingen ;

- de synthese te maken van de bekomen resultaten
deze te publiceren” (uittreksel uit de statuten).

en

Deze taken werden en worden nog in wisselende mate
gerealiseerd, naar gelang het beschikbare personeel, waarvan
het aantal geleidelijk afnam (van 6 naar 3).

1. Systematisch compilatie van alle publicaties - in binnen
en buitenland - betreffende archeologische vondsten in Bel-
gië en realisatie en publicatie van kritisch bibliografische
repertoria, provincie per provincie, gemeente per gemeente.
Reeds 14 boekdelen werden uitgegeven in de reeks ,,Biblio-
grafische Repertoria” Drie arrondissementen van de provin-
cie Henegouwen zijn nog te verwezenlijken, het repertorium
van Luik is in herwerking. Tevens verschenen nog 5 boekde-
len in een reeks algemene repertoria.

2. Publicatie van het tijdschrift ,,Archeologie”.  Zesmaan-
delijkse kroniek van de archeologie in België, waarin een zo
volledig mogelijk overzicht gegeven wordt van de activiteiten
in of betreffende ons land ; vondsten en opgravingsmeldin-
gen (nota’s door de opgravers en vinders zelf), bibliografische
notities (hoofdzakelijk door de leden van de redactie) en
algemene informatie over congressen, tentoonstellingen, me-
thodologie, steunwetenschappen, enzovoort. Is uitgegroeid
tot meer dan 200 pagina’s per jaar .Oplage  600 ex., meer
dan 400 vaste abonnees en ruime verspreiding in het buiten-
land.

3. Wetenschappelijke studie en analythische  publicatie van
onuitgegeven verzamelingen, zowel uit musea als uit privé-
verzamelingen. Twaalf boekdelen verschenen in de reeks
,,Verzamelingen”. Dit werk werd reeds jaren geleden ge-
staakt, bij gebrek aan middelen en personeel.

4. Studie van grote problemen van nationale oudheidkun-
de. Thans loopt slechts 1 onderzoeksprogramma meer, ge-
wijd aan circulaire verdedigingsstructuren en aarden verster-
kingen (mottekastelen) uit de Middeleeuwen in Vlaanderen,
door J. De Meulemeester : inventarisatie, opgravingen in
samenwerking met de (Nationale) Dienst voor Opgravingen,
en uitwerking van een synthese. Reeds meerdere publicaties
in de reeks en het tijdschrift ,,Archaeologia Belgica”.

Het is duidelijk dat het Centrum opgericht werd als een
aanvulling bij de Nationale Dienst voor Opgravingen om de
uitvoering van enkele taken te verzekeren die deze dienst
bij gebrek aan voldoende personeel niet kon uitvoeren, voor-
namelijk op het vlak van de documentatie.

Thans stelt het Nationaal Centrum voor Oudheidkunde
Navorsingen nog 3 wetenschappelijke medewerkers tewerk.
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Na de regionalisatie van de toelage aan het Centrum in het
kader van de bijzondere wet tot financiering van de Gemeen-
schappen en de Gewesten is 1989 een overgangsjaar. ,Zowel
de toelage van het Waalse Gewest (1,3  miljoen), als deze
van de Vlaamse Gemeenschap (1,7  miljoen) wordt aange-
wend om dit jaar nog de voortzetting van de aktiviteiten te
verzekeren. Nog voor het einde van het jaar zal een bijzon-
dere algemene ledenvergadering worden samengeroepen om
de struktuur van het centrum per 1 januari 1990 aan de
regionalisatie aan te passen (splitsing).

- Tot slot deelt de Minister mee dat een ministerieel
besluit in opmaak is houdende de toekenning van de toelage
voor dit jaar van 1.700.000 frank aan de VZW-Nationaal
Centrum voor Oudheidkundige Navorsingen.

V. Stemming

De begrotingsartikelen en de tabel aan de Commissie toe-
gewezen m.b.t. huisvesting, ruimtelijke ordening en monu-
menten en landschappen worden aangenomen met 11 stem-
men bij 1 onthouding. Met eenzelfde stemuitslag verklaart
de commissie dat het haar toegewezen gedeelte van de admi-
nistratieve begroting conform is met de inhoud en de doel-
stelling van de algemene uitgavenbegroting.
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B. LANDINRICHTING (Programma 73)

1. Toelichting door de heer T. Kelchtermans,
Gemeenschapsminister van Leefmilieu, Natuurbehoud

en Landinrichting

De bespreking van de begroting is traditioneel een gelegen-
heid van bezinning en bespreking van het gevoerde en te
voeren beleid. Dit geldt ook voor de landinrichting. Dit geldt
temeer ook omdat de landinrichting als beleidsdomein de
jongste tijd fel aan belangstelling heeft gewonnen.

HOOFDSTUK 1.

DE OPERATIONALISERING VAN DE VLM

* De Vlaamse Landmaatschappij (VLM) werd opgericht
bij decreet van 21 december 1988. De statuten werden goed-
gekeurd en de oprichtingsakte werd op 29 december 1988
verleden.

Bij beslissing van de Vlaamse Executieve van 1 februari
1989 werd de maatschappelijke zetel van de VLM voorlopig
vastgesteld.

Het decreet van 21 december 1988 bepaalt de opdrachten
van de VLM namelijk :

- de toepassing van de wetten op de ruilverkaveling ;

- de uitvoering van de taken inzake de landinrichting ;

- het bevorderen van initiatieven en medewerking verle-
nen aan de ontwikkeling van de landelijke gebieden en de
recreatiegebieden evenals de woongebieden met landelijk ka-
rakter en de ontginningsgebieden.

- de uitbouw en het beheer van een gronddatabank en
een geografisch informatiesysteem.

* Overeenkomstig artikel 9 van het decreet van 21 decem-
ber 1988 stelde de Vlaamse Executieve de personeelsformatie
vast.

Deze personeelsformatie is als volgt samengesteld :

Centrale Provinciale
Directie Directie

Totaal

Niveau 1 59 84 143
Niveau 2 42 132 174
Niveau 3 21 64 85
Niveau 4 7 32 39

Totaal 129 312 441

* De leden van de Raad van de VLM werden benoemd
bij besluit van de Vlaamse Executieve van 1 maart 1989.

In de voorbije maanden werden de ontwerpbesluiten opge-
steld

- houdende reglement van het personeel ;
- betreffende de hiërarische indeling van de graden ;
- tot vaststelling van de weddeschalen verbonden aan de
bijzondere graden ;
- tot vaststelling van het administratief statuut van het per-
soneel.
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HOOFDSTUK II

DE LANDINRICHTING

[ 54 1

* Om de Vlaamse Landmaatschappij operationeel te ma-
ken worden in afwachting van de effectieve overdracht van
het personeel van de Nationale Landmaatschappij reeds een
aantal initiatieven genomen om de nieuwe maatschappij zo
snel mogelijk operationeel te maken.

Zo kan ondermeer wat de landinrichting betreft verwezen
worden naar de kredietverlening waarbij nu reeds de budget-
taire ruimte geschapen wordt om in de onmiddellijke toe-
komst over te gaan tot tewerkstelling, onder bijzondere voor-
waarden, van een eerste multidisciplinair samengesteld team
van deskundigen voor een opdracht inzake proefprojecten
van landinrichting.

In toepassing van het decreet tot oprichting van de Vlaam-
se Landmaatschappij werd voor de landinrichting een voor-
stel van uitvoeringsbesluiten opgesteld en bij de Vlaamse
Executieve ingediend.

Om te komen tot de concrete realisatie van landinrichting
werd de beslissing genomen om uitvoering te geven aan twee
modelprojecten voor landinrichting met name ,,N.O.-Lim-
burg” en ,,de Westhoek”.

Voor beide projecten werd door de VLM een ontleding
van de planfasen opgemaakt overeenkomstig het ontwerpbe-
sluit betreffende de landinrichting dat ter bespreking aan de
Vlaamse Executieve werd voorgelegd.

* Gronddatabank en GIS

In verband
genomen :

met deze materie werden volgende initiatieven

- uitwerken van een ontwerp van besluit van de Vlaamse
Executieve houdende oprichting en beheer van een grondda-
tabank en van een geografisch informatiesysteem voor het
Vlaamse Gewest.

Het ontwerp van besluit is uitgewerkt in de schoot van een
beperkte werkgroep van ambtenaren en deskundigen. Het
ontwerp wordt begeleid door een verantwoordingsnota.

- Interkabinettenwerkgroep ,,Informatisering, Gewest-
plannen, Ruimtelijke Ordening en Planning”

Om de werkzaamheden van de werkgroep te ondersteunen
zal de VLM tegen het einde van oktober 1989 een voorlopig
rapport klaar hebben waarbij een globale beleidsstrategie,
inzake het inschakelen van een gronddatabank en een geo-
grafisch informatiesysteem ten behoeve van de diensten en
instellingen van het Vlaamse Gewest, uitgewerkt is.

- Het bodembeleidsplan Vlaanderen

De Maatschappij heeft in samenwerking met de Dienst
Water en Bodem van het Bestuur Leefmilieu (AROL) een
bodembeleidsplan voor Vlaanderen opgesteld (nota van 29
juni 1989). Hierin wordt de essentiële rol onderstreept die
de gronddatabank en het GIS kunnen spelen bij de inventa-
risatie van de algemene bodemkwaliteit in Vlaanderen en bij
de inventarisatie van de aard en de verspreiding van de bo-
demverontreiniging en -aantasting. In dit kader werd even-
eens advies gegeven over het voorstel van het IWONL met
betrekking tot het digitaliseren van de bodemkaart van Bel-
gië (nota van 31 juli 1989).
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- De mestbank voor Vlaanderen

Op Flanders Technology te Gent (april 1989) en de Inter-
nationale Wertuigendagen te Ieper (oktober 1989) heeft de
Maatschappij aan de hand van een demonstratie aangetoond
dat de gronddatabank en het GIS voor Vlaanderen essentieel
zijn voor de efficiënte werking van de op te richten mestbank.
Enkele resultaten zijn weergegeven in een begeleidende bro-
chure : ,,De mestoverschotten in Vlaanderen - Een oplos-
singsgerichte benadering”.

- Brochure ,,een gronddatabank en een geografisch infor-
matiesysteem voor het Vlaamse Gewest.

De Maatschappij zal eind oktober een brochure uitgeven
waarin de gronddatabank en het GIS voor het Vlaamse Ge-
west toegelicht worden.

* De activiteit ruilverkaveling wordt uiteraard verder ge-
zet.

Zo waren er per 15 oktober nog 17 ruilverkavelingen voor
circa 30.000 ha in onderzoek, 28 projecten slaande op 44.486
ha in uitvoering terwijl reeds 102 ruilverkavelingsakten wer-
den ondertekend die betrekking hebben op 116.090 ha.

Daarnaast werden cumulatief reeds voor 9,5 miljard frank
werken uitgevoerd.

De ruilverkavelingsprojecten worden voortaan opgemaakt
door middel van het naast mekaar afwegen van verschillende
planalternatieven. De methode werd voor het eerst toegepast
in de ruilverkaveling Poppel.  Door bepaling van de verschil-
lende effekten van de diverse aspekten (landbouweconomi-
sche, sociaal-economische, landschappelijke en natuurecolo-
gisch, . ..) en evaluatie ervan, kan het beleid met grondige
kennis van zaken vooraf een keuze maken welk alternatief
het best aan de beleidsdoelstellingen beantwoordt. De me-
thode wordt verder verfijnd via toepassingen in nieuwe pro-
jekten zoals Reninge, Vissenaken, Merksplas en Bollebeek.

Binnen de VLM is een commissie geïnstalleerd die de
methode op basis van de opgedane ervaringen in een hand-
leiding zal vertalen.

II. Bespreking

Op vraag van een lid verstrekt de Minister volgende gege-
vens. De maatschappelijke zetel van de VLM werd voorlopig
gevestigd te Brussel, Guldenvlieslaan 172. Inzake de provin-
ciale directies van de NLM zal hij voorstellen dat ook deze
van de VLM worden :

- West-Vlaanderen : Brugge, Emm. De Neckerestraat
25 ;
- Oost-Vlaanderen + arr. Halle-Vilvoorde : Gent, Gan-

zendries 149 ;

- Limburg + arr. Leuven : Diest, Leuvenstraat 86a ;

- Antwerpen : Herentals, Kardinaal Cardijnlaan 1.

De overdracht van het personeel zal geschieden zodra de
nationale overheid met de gewesten een overeenkomst heeft
bereikt over de verdeling van de schulden van het verleden
vooral inzake de huisvesting.

Inzake de aanwerving van personeelsleden bezorgt de Ge-
meenschapsminister het volgende overzicht :
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Nieuwe disciplines voorzien in de personeelsformatie van
de VLM

Niveau 1 :

- bestuurssecretaris bioloog
- bestuurssecretaris planoloog
- bestuurssecretaris geograaf
- bestuurssecretaris pers- en communicatiewetenschappen
- landbouwingenieur met specialisatie

- economie
- ruimtelijke ordening
- waters en bossen

Niveau II :

- fotograaf
- gegradueerde in de milieuzorg of landschapsdeskundige
- landbouwtechnicus Al

Niveau III :

- drukpersbediener

Indienstnemingen (of aanwervingen) bij de VLM

1989 1990 1991 Totaal
(in dienst (in dienst nemen van kon-

nemen van traktuelen of statutairen)
kontrak-

tuelen

Niveau 1 15 14 11 , 40
Niveau 2 1 10 13 24
Niveau 3 - 1 2 3
Niveau 4 - 1 2 3

Totaal 16 26 28 70

De samenstelling van de Raad van Bestuur is te vinden in
het B.S. van 13.5.89.

Op de vraag over de betaling van het NLM-personeel
antwoordt de Gemeenschapsminister dat het personeel
m.b.t. huisvesing zichzelf bedruipt en dat er voor het perso-
neel m.b.t. ruilverkaveling een dotatie is van het Ministerie
van Landbouw. Het tekort wordt bijgepast door de verzeke-
ringskas.

Bij de bespreking van de oprichting van de VLM werd er
afgesproken de bespreking van het voorstel van decreet van
een lid over de landinrichting uit te stellen tot er een evaluatie
was over een tweetal modelprojekten. Op vraag van een lid
deelt de Gemeenschapsminister ter zake mee dat het ont-
werp-besluit bij de Vlaamse Executieve werd ingediend, en
dat het door een interkabinetten-werkgroep ad hoc zal wor-
den behandeld. Niettegenstaande er al een keuze van de
maatregelen werd gemaakt kan nog niet worden gestart door
het feit dat de VLM nog niet operationeel is en daar het
uitvoeirngsbesluit nog niet werd goedgekeurd door de
Vlaamse Executieve.

Betreffende initiatieven, belissingen, criteria en specifieke
kenmerken van de modelprojecten zegt de Gemeenschapsmi-
nister  dat hem door de administratie (ministerie en de NLM)
een twaalftal mogelijke modelprojecten voor landinrichting
werden voorgesteld. De voorgestelde modelprojecten wer-
den gerangschikt door de administratie volgens de volgende
principes.

a) Bij de keuze van modelprojekten dient niet alleen aan-
dacht besteed te worden aan de intrinsieke waarde van het
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projekt, maar tevens aan de slaagkansen en aan het leeref-
fect.

b) Bijgevolg dienen projekten met reeds gepolariseerde
belangenverdediging vermeden te worden.

c) Het aantal partners mag niet te uitgebreid zijn, maar
anderzijds toch voldoende groot.

d) De gestelde problematiek moet reëel zijn, en niet louter
theoretisch ; er moet bijgevolg belangstelling zijn bij de part-
ners om snel tot oplossingen te komen.

e) De gestelde problematiek mag niet reeds aan oplosingen
toe zijn in het kader van een bestaand overleg.

f) De moeilijkheidsgraad van het projekt mag niet groot
zijn.

g) Zwakke sektoren (of sektoren die moeilijk elders aan
bod komen door gebrek aan geëigende structuren) mogen
bij deze proefprojekten zeker niet uitgeschakeld worden. Bij-
zondere aandacht is zelfs wenselijk.

Op voorstel van de administratie van de prioritair te be-
houden projekten werden door de Gemeenschapsminister op
9 juni 1989 de projecten N.O. Limburg en de Westhoek
weerhouden als eerste modelprojekten.

De nota’s over het GIS (brochure) - bodembeleidsplan
zijn nog niet klaar. Zodra de betrokken brochures beschik-
baar zijn zal de Gemeenschapsminister niet nalaten aan de
voorzitter en de leden van de Commissie rechtstreeks een
exemplaar te laten geworden.

Vervolgens geeft de Gemeenschapsminister het volgende
schema over de gang van zaken bij ruilverkavelingen :

Start :
- aanvraag : 20 belanghebbenden
- of ambtshalve

Instelling van een Coördinatiecommissie die samengesteld
is uit verschillende sektoren ; doen het voorstel van blok-
grens.
- Ruimtelijke Ordening
- Natuurbehoud
- Monumenten en Landschappen
- Financiën
- Landbouw
- Provincie

daarna openbaar onderzoek van alle belanghebbenden (ei-
genaars-gebruikers uitgenodigd per aangetekend schrijven)

- indien gunstig dan wordt het ruilverkavelingscomité en
de commissie van advies ingesteld.

De werkzaamheden van het ruilverkavelingscomité zijn in
grote lijnen het opmaken en uitvoeren van :

1) het landschapsplan
2) de grondclassificatie
3) de herverkaveling
4) de werken algemeen belang

- wegenwerken
- waterhuishouding
- kavelinrichting
- landschapsontwikkelingswerken

Dan antwoordt de Gemeenschapsminister op de vragen in
verband met de werkzaamheden te Lokeren-Zele :

Eksaarde : Comité ingesteld - landschapsplan en grond-
classificatie in opmaak



8-B (1988-1989) - Nr. 7-H [ 58 1

Lokeren II : Coördinatiecommissie is bezig met zijn op-
dracht (= voorstel van perimeter aan de Minister)

Hamme : eerste onderzoek afgesloten met veel bezwaren
vanuit Zele. Een aanvullend onderzoek moet de Gemeen-
schapsminister in staat stellen de juiste perimeter te bepalen.

Op de vraag welke ruilverkavelingsprojekten worden ge-
troffen door de SST antwoordt de Gemeenschapsminister
dat het op dit ogenblik moeilijk is om daarop te een exact
antwoord te geven. Wel kan hij het lid mededelen dat niet
het aantal hectaren dat zou worden onttrokken aan de land-
bouw en het platteland op zichzelf de dominante factor is.

Het aantal ruilverkavelingen dat zou worden getroffen is
grotendeels afhankelijk van het te kiezen tracé. Op basis van
de inlichtingen die thans in zijn bezit zijn blijkt dat naargelang
het gekozen tracé een 4-tal tot een 9-tal ruilverkavelingen
zouden kunnen worden getroffen in het Vlaamse Gewest
(Neerwinden, Goetsenhoven, Gingelom, Berlo, Montena-
ken, Walshoutem, Hakendover, Jeuk, Halle-Booienhoven)

Vervolgens wijdt de Gemeenschapsminister uit over de
aanpassing van de procedure ter aanpassing van de wetgeving
op de ruilverkaveling. Daartoe worden thans vier en straks
vijf ruilverkavelingsprojekten in onderzoek genomen.

Deze projekten worden uitgevoerd volgens een nieuwe
aangepaste procedure, gebaseerd op de multisectoriële me-
thode en de multicriteria-analyse, waarna de resultaten zullen
worden getoetst op hun doelmatigheid dit wil zeggen op de
realisatie van (al)- de diverse functies van het platteland,
waaruit dan een wetsaanpassing zal kunnen resulteren.

De klemtoon bij deze nieuwe procedure ligt tijdens het
onderzoek naar het nut van de ruilverkaveling volledig op
de grondiger voorstudies die worden uitgevoerd.

Deze voorstudies die zich over
slaan op de volgende aspecten :

het hele gebied uitstrekken

1) het natuurbehoud en de landschapszorg : na inventari-
satie en evaluatie van de landschaps-  en ecologische elemen-
ten wordt een structuurplan en een landschapsontwikkelings-
plan opgemaakt ;

2) de waterbeheersing : zowel de maximale -
male opties worden voorgelegd en onderzocht ;

3) de ontsluiting der percelen
nimum en maximum opties ;

en erven : eveneens de mi-

als de mini-

4) de herverkaveling, waarbij de mogelijkheid en de nood-
zaak van desgevallend een summiere of een doorgedreven
herverkaveling naast elkaar wordt geplaatst en afgewogen ;

5) de (landbouw) economische gegevens evenals de so-
ciaal-culturele impact voor de betrokken leefgemeenschap,
met voor- en nadelen, toekomstkansen en ontwikkelingsmo-
gelij kheden ;

6) de haalbaarheidsstudie waarbij naast de theoretisch
goed becijferbare gegevens eveneens niet-kwantificeerbare
of moeilijk becijferbare impact op een aantal materies zoals
landschap, fauna en flora worden onderzocht ;

7) de toetsing aan de ruimtelijke ordening in de brede zin
van het woord met de bestemmingsplannen als basis referen-
tiekader ;

8) het rendement van de ruilverkaveling voor alle sectoren,
de plaatselijke gemeenschap en het multiplicator- of sneeuw-
baleffect.
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Belangrijk daarbij is dat al deze aspecten afzonderlijk maar
ook in hun totaliteit en samenhang worden geïnventariseerd,
geanalyseerd, geëvalueerd en geconfronteerd - in de volg-
orde - en diverse scenario’s worden opgesteld en beoor-
deeld vooraleer de bevoegde minister de beslissing neemt
om en met de ruilverkaveling door te gaan én om de inhoud
van de ruilverkaveling vast te leggen.

Aangezien een ruilverkaveling een landinrichtingsproject
is waarbij de betrokkenheid van de burger zeer intens is,
wordt de plaatselijke overheid betrokken van bij de voorbe-
reiding van iedere nieuwe procedure.

Het bereiken van een consensus, onder meer met de plaat-
selijke besturen, over de uiteindelijke aard en inhoud van de
ruilverkaveling is een belangrijk element om het verder ver-
loop vlot en in de uitvoeringsfase op een minimum van tijd
te laten gebeuren.

Deze procedure biedt volgens de Gemeenschapsminister
de volgende voordelen :

- De Minister beslist - na voorlegging van de diverse
scenario’s - aan welke ,,soort” van ruilverkaveling hij zijn
goedkeuring zal hechten, met bepaling van de inhoud - de
omvang ervan.

- Eenmaal de beslissing genomen moet de uitvoering een
vlugger verloop kennen, theoretisch minder verzet oproepen,
is de doelstelling en de eindrealisatie duidelijk en zal het
project goedkoper zijn door een gecoördineerde aanpak van
de uit te voeren werken door de diverse sektoren.

De nadelen van deze procedure zijn volgens de Gemeen-
schapsminister :

- Het bestaande werkpatroon moet worden aangepast,
hetgeen een omschakeling van werkmethode, procedure,
denkschema en routine betekent voor al diegene die ver-
trouwd zijn met de huidige procedure.

- Het verzet tegen en het niet vertrouwd zijn met creatief-
objectief multisectorieel overleg en denken moet worden
weggewerkt.

- Het sektarisme van de sektoren zal duidelijk naar voor-
komen, zij zullen ,,hun hoeken moeten afronden”.

- Innoverende ideeën kunnen botsen met conventionele
denkpatronen.

- Deze procedure zal wellicht meer tijd in beslag nemen,
maar dit zou moeten worden gecompenseerd bij de uitvoe-
ring.

Daarbij noteert de Gemeenschapsminister nog het volgen-
de :

- In het nieuwe procédé de coördinatiecommissie van
elke eventuele ruilverkaveling in haar functie geherwaar-
deerd wordt ; zij zal de Minister adviseren inzake de diverse
voorstudies en scenario’s. (thans beperkt haar opdracht zich
tot het adviseren over de bepaling van de blokgrens).

- De kosten van de nieuwe procedure worden volledig
gedragen door het investeringsartikel van de ruilverkaveling.
Het doorvoeren van de nieuwe procedure leidt niet tot meer
uitgaven - de huidige procedure wordt gewoon herdacht.

- Aan de NLM die thans de diverse onderzoeken verricht,
wordt de mogelijkheid geboden om contracten te sluiten met
derden om grondiger voorstudies uit te voeren.
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- De ervaring met de nieuwe procedure berust thans op
het pilootproject Poppel.  Dit pilootproject dat gefinancierd
werd met middelen voor onderzoek leerde ons dat de metho-
de nog niet af is. Wel staat vast dat de wijziging ten opzichte
van vroeger zeer fundamenteel maar nog summier is. Daar-
om de vier nieuw projecten om de procedure nader in te
werken.

- Er zal moeten over gewaakt worden dat men niet in
het euvel van de ellenlange rapporten en studies valt, die
alleen en puur omwille van de studies interessant zouden
zijn. (cf. NL minimum 10 jaar voorbereiding en 10 jaar uit-
voering).

Inzake de aanslagen op open ruimte herhaalt de Gemeen-
schapsminister wat hij in antwoord op de vraag van een lid
al heeft gezegd, namelijk dat het niet in de eerste plaats het
aantal hectaren is dat ontnomen wordt aan de landbouw of
de open ruimte dat nefast is, maar wel de nevenverschijnse-
len. Het onttrekken van 1 ha voor een vliegveld voor model-
vliegtuigen in de open ruimte verstoort niet alleen het vogel-
bestand in de omgeving maar ook de goede ruimtelijke orde-
ning in dat open landschap, door het feit dat men ook de
nodige accomodatie, clubhuis enzovoort als volgende stap
aan deze hobby toevoegt. Al deze nieuwe en bijkomende
accomodatie tast de open ruimte aan en versterkt het beeld
dat de open ruimte ,,toch al structureel aangetast is”.

Inzake de landbouwgronden stelt spreker dat zijn opdracht
als Gemeenschapsminister van Landinrichting vooral bestaat
in de bescherming en de inrichting van het platteland, de
open ruimte. Het platteland in Vlaanderen omvat enerzijds
een vrij dicht weefsel aan landelijke gemeenten en dorpen
met een landelijke infrastructuur en anderzijds een in soms
belangrijke mate gehavende open ruimte, waarin onder meer
bossen, landbouwgronden en natuurgebieden voorkomen.

Deze open ruimte is niet alleen belangrijk omwille van het
economisch, ecologisch en sociaal belang van de aldaar uit-
geoefende activiteiten (landbouw-natuur-bos) maar evenzeer
als Jeefruimte” voor de gehele bevolking.

De hoge bevolkingsdichtheid, met een bepaalde ontwikke-
ling van de urbanisatie heeft voor gevolg dat de open ruimte
in Vlaanderen op sommige plaatsen op een niet gewenste
wijze werd aangetast en nog verder wordt aangetast. De
inrichting van het gebied voor de weerhouden functies en de
bescherming van hetgeen nog gaaf is en/of heringericht, is
een hoge prioriteit ten einde de leefbaarheid van ons gewest
op langere termijn te waarborgen.

Een efficiënt gebruik van de actiemiddelen waarover de
Gemeenschapsminister beschikt, veronderstelt een grondige
kennis van het gebied, waarin moet worden gewerkt. Het
,,structuurschema Landbouw”, destijds opgesteld in opdracht
van de Gemeenschapsminister van Ruimtelijke Ordening,
Landinrichting en Natuurbehoud, en de Plattelandsatlas van
de vzw Stichting Plattelandsbeleid zijn twee waardevolle do-
cumenten die al heel wat informatie verschaffen over het
werkterrein.

Het is evenwel dringend noodzakelijk om te komen tot
een typologie van de landelijke gebieden. Dit impliceert een
complete doorlichting van het landelijk gebied in al zijn on-
derdelen, ten einde te komen tot een duidelijk inzicht in de
structuren, de economie, de ecologie en de sociale achter-
gronden van de onderscheiden plattelandsgebieden en van
de tendensen, die zich terzake ontwikkelen in ieder deelge-
bied. Daarenboven moet een onderzoek van alle fysische,
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economische, ecologische, sociale en maatschappelijke ken-
merken kunnen leiden naar de formulering van de potentia-
liteiten van ieder gebied. Op basis van al deze gegevens moet
het mogelijk zijn bepaalde ontwikkelingen te bestendigen en
te ondersteunen, ofwel af te remmen ofwel te heroriënteren.
Ter zake heeft de Gemeenschapsminister een overeenkomst
gesloten met de VZW Stichting Plattelandsbeleid.

Al zeer lang werken de diensten actief mede aan de acti-
viteiten van het Bestuur voor Ruimtelijke Ordening, zowel
op het gebied van het planningsbeleid als van het vergun-
ningsbeleid. Sedert de totstandkoming van de gewestplannen
staat het vergunningenbeleid centraal. Tot nu toe werd een
vrij lineair beleid toegepast, met andere woorden in ieder
deel van het agrarisch gebied werden in feite dezelfde nor-
men en criteria gehandhaafd bij de beoordeling van de dos-
siers. Concreet betekent dit dat alle aanvragen die betrekking
hadden op de vestiging van leefbare landbouwbedrijven op
om het even welke plaats in het agrarisch gebied gunstig
werden onthaald. Dit lineair beleid heeft echter voor gevolg
dat de landbouwsector zelf door zijn eigen dynamiek een
niet onbelangrijke bijdrage levert tot de suburbanisatie van
de open ruimte.

Een bijsturing in het beleid ter zake is dan ook dringend
noodzakelijk. Enerzijds moet worden afgestapt van het li-
neaire beleid en overgeschakeld naar een gedifferentieerde
aanpak. Dit impliceert concreet dat, rekening houdend met
de typologie van de landelijke gebieden, verschillende beoor-
delingsnormen dienten te worden gehanteerd bij de behande-
ling van bouwaanvragen en van planwijzigingen ; Aldus zou
het agrarisch gebied kunnen ingedeeld worden in meerdere
zones, zoals :

a) Zone non aedificandi : absoluut bouwverbod.

b) Zone voor grondgebonden bedrijven.

c) Gespecialiseerde zones : bijvoorbeeld serregebieden

d) Overige zones : toelaten van alle agrarische bedrijven.

e) Zones waar aan extensieve landbouw, in functie van
andere maatschappelijke objectieven met beheersovereen-
komsten, zal worden gedaan.

Dit alles met respect voor zijn historisch, kultureel en
streekeigen achtergrond.

Op de vraag hoe een multidisciplinair team werkt ant-
woordt de Gemeenschapsminister dat het organiseren en
voeren van multisektorieel overleg en planning door een
multidisciplinair team veronderstelt :

- een positieve medewerking van alle betrokken sekto-
ren ;

- een positieve medewerking van alle lokale besturen ;
- een gedegen informatie van de burger op objectieve

wijze ;

- de inrichting en werking van een goed uitgerust multi-
sektorieel en multidisciplinair werkinstrument of orgaan ver-
trouwd met de plattelandsproblematiek.

De werkwijze van dit multisektorieel overleg en van het
disciplinair team zou als volgt kunnen gebeuren :

- de inventaris van de bestaande toestand ;

- de inventaris van de behoeften ;
- de analyse en evaluatie van de toestand en de behoef-

ten ;

- de afweging ;
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a) door toetsing van de plannen van ruimtelijke orde-
ning ;

b) door toetsing van de sectoren aan elkaar en de
wederzijdse randvoorwaarden.

Nu zal de planmatige geprogrammeerde sectoriële uitvoe-
ring door de eigen organen van de sectoren moeten gebeu-
ren.

Wij moeten onverbloemd zeggen dat in Vlaanderen tot
nog toe geen geïntegreerd plattelandsbeleid werd gevoerd,
door geen enkele sector.

Het weze duidelijk gesteld dat een gedifferentieerd landin-
richtingsbeleid niet alleen de bedoeling heeft de randvoor-
waarden van de andere sectoren te kennen, naast deze van
de eigen sektor, maar ertoe strekt de doelstellingen van de
andere sectoren mee te helpen verwezenlijken of hun verwe-
zenlijking mogelijk maakt en ook een gevoelige kostenbespa-
ring voor de verschillende sectorbegrotingen betekent.

De voorlopige conslusie  ter zake is dat een pure sectaire
sektoriële aanpak een dure aanpak is en zeker de levenskwa-
liteit van het platteland vermindert.

Op de vraag over de werking van Polders en Wateringen
en de belangenconflicten ter zake antwoordt de Gemeen-
schapsminister dat, alhoewel deze instellingen bijzonder ge-
schikt zijn voor hun specifieke opdracht, het om diverse
redenen (ook maatschappelijk) aangewezen is de opdracht
van deze instellingen aan te passen aan de nieuwe behoeften
en functies van het platteland.

De eerste vraag die men daarbij stelt is of de wetgeving
op de Polders en de Wateringen daartoe moet worden aan-
gepast dan wel of een ,,herinterpretatie” van de bestaande
wetgeving dit nu al toelaat.

Hij is de mening toegedaan dat wij eerst de bestaande
wetgeving moeten uitputten, alvorens wij tot nieuwe wetge-
vende initiatieven dienen over te gaan. De wetgeving is één
zaak, de ,,mentaliteit”, de bereidheid van bestuurders en
bestuurden is een andere zaak.

Zelfs kan er van uitgegaan worden dat de ,,nieuwe behoef-
te in functie van het platteland” aan bod moeten komen dan
nog moet worden aanvaard dat er zich in de Polders en de
Wateringen net als in alle andere besturen belangenconflicten
zullen voordoen. Dit is niet vreemd en niet ongezond. De
Gemeenschapsminister is ervan overtuigd dat redelijkheid en
inzicht bij het nemen van bestuursbeslissingen tot ‘belangen-
verzoening zal leiden.

Vervolgens heeft de
muskusrattenvangers.

Gemeenschapsminister het over de

Sinds 1 augustus 1989 (BS 19.8.1989) werd de cel muskus-
ratvangers van de dienst Plantenbescherming van het Minis-
terie van Landbouw overgedragen aan het Vlaamse Gewest.
Aangezien wij, het Vlaamse Gewest, onder andere verant-
woordelijk zijn voor de waterhuishouding en zijn infrastruc-
tuur (stuwen, dijken, gemalen, taluds enzovoort) werd deze
cel toegevoegd aan de dienst Landbouwstructuren van ATD.
Anderzijds om tot een gecoördineerde globale aanpak van
de muskusratvangst te komen werden de Provinciegouver-
neurs, in hun hoedanigheid van Voorzitter van de Provinciale
coördinatiecommissie voor de Waterhuishouding, verzocht
de Gemeenschapsministers hun bevindingen en voorstellen
vóór einde november toe te sturen.

Alle rattenvangers werden door hem op de hoogte ge-
bracht van de administratieve maatregelen die hij al heeft
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genomen en waardoor zij ook over de al de nodige middelen
beschikken om hun taak verder te zetten.

Er stelt zich evenwel een probleem in die zin dat geen
enkel leidinggevend ambtenaar werd mee overgedragen en
dat de bevoegdheid inzake plantenbescherming vooralsnog
bij de nationale overheid blijft. Er wordt gewerkt aan de
nodige oplossingen om hieraan te verhelpen.

Wat de informatisering betreft deel de Gemeenschapsmi-
nister  mee dat de werkgroep ad hoc informatisering werd
belast met het uitwerken van een globale beleidsstrategie
inzake het inschakelen van geografische informatisystemen
ten behoeve van haar diensten en van de instellingen van de
Vlaamse Gemeenschap en/of het Vlaamse Gewest met inbe-
grip van de mogelijke bruikbaarheid ervan voor de lokale en
regionale besturen.

Dit onderzoek zal rekening houden met al de nu reeds
door de diensten en instellingen gebruikte systemen, metho-
des en technieken, alsmede van hun noden en behoeften
dienaangaande, en de op dit gebied bestaande informatiesys-
temen.

De resultaten van de werkzaamheden van deze werkgroep
zullen tegen 15 november aan de Vlaamse Executieve ter
beraadslaging worden overgelegd, die op basis daarvan een
gespecialiseerde werkgroep zal belasten met het voorberei-
den van te treffen maatregelen tot concretisering ervan. In
deze werkgroep zullen vertegenwoordigers van de ter zake
bevoegde en/of betrokken diensten en instellingen worden
opgenomen.

III. Stemming

Ter stemming gelegd, worden de begrotingsartikelen en
decreetbepalingen die aan de commissie werden toegewezen
inzake landinrichting aangenomen met 10 stemmen tegen 1.

Met eenzelfde stemming verklaart de commissie dat het
haar toegewezen gedeelte van de administratieve begroting
conform is met de inhoud en de doelstelling van de algemene
uitgavenbegroting.

De Verslaggever,

G. BEERDEN

De Voorzitter,

R. VAN ROMPAEY


